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Tekst: Arie van Tol

Omdat Dwars zo ongeveer om 
de zeven weken verschijnt en 
ook nog eens een deadline heeft 
drie weken voor verschijning 
is de actualiteit niet direct ons 
handelsmerk. Zo kwam het be-
richt dat het bewonersinitiatief 
in Middenmeer, MeerEnergie, 
door de gemeente de gewenste 
financiële middelen toegezegd 
heeft gekregen te laat voor dit 
nummer. We beloven de lezer 
alvast aandacht hiervoor in de 
decemberaflevering.
Jubilea zijn minder actuali-
teitsgevoelig. En die komen 
dan ook ruim aan bod in deze 
Dwars. Met 100 jaar Betondorp 
– voorpagina en pagina 3 – zijn 
we zelfs nog in de aankondi-
gende sfeer. In 2024 wordt de 
wijk 100. De atletiekvereniging 
– pagina 6 – is net iets ouder: in 
1923 opgericht. Scouting Oost 1 
heeft pas het 90-jarige bestaan 
gevierd – pagina 18. En Geheu-
gen van Oost bestaat inmiddels 
20 jaar – pagina 17. 
En ja, er zijn in deze Dwars ook 
veel vermeldingen van prijs-
winnaars. In meerdere artike-
len komt de jeugd aan bod. We 
zijn en blijven groen. En we 
koesteren de nostalgie en het 
rood van de voorpagina. #

Column Door: Justus van Oel

Er is een wijkje, in Oost, waarvan ik iedere straat en ieder huis 

gezien heb – als invaller bezorgde ik daar de ‘Dwarskrant’. Aparte 

plek. Grappige naam ook. Op een hoek zit een Kringloopwinkel die 

actie voert, met kortingen en gratis meenemen. Ho! In mijn hoofd 

begint een alarm te rinkelen. Als een Kringloopwinkel, waarvan 

we al wéten dat die maximaal goedkoop is, moet gaan stunten om 

klanten te trekken, dan is er in de buurt een groter probleem. En 

voor dat probleem is helaas maar één naam: armoede. Zelden zo 

gezien in Amsterdam. Vuile ramen. Verstofte, gescheurde vitrage. 

Wekenlang niet leeggehaalde brievenbussen. Mensen die ver na 

de middag nog in pyjama lopen. 

Een aardig jong echtpaar met kind staat voor een deur, ergens. 

Zij wil aanbellen bij een bekende, want ze heeft hem al een tijdje 

niet gezien. Te lang, vindt ze. Haar partner heeft er niet zo’n zin in. 

‘Voor je het weet kom je niet meer weg, dat duurt weer uren.’ Ze 

hoeven niets te beslissen, zo blijkt. De buurman had ze al gehoord, 

door het raam heen, en doet de deur open. Hij is in pyjama en 

gooit direct zijn sjekkie weg als hij het kind ziet. ‘Kom binnen, iets 
drinken?’ De vrouw stapt richting deur. Haar man, kind aan de 

hand, volgt. Ik geef hem een Dwarskrant mee, voor de meneer 

binnen. Een eenzame vijftiger in pyjama, op plastic slippers, met 

uitslag op zijn blote voeten. Stop! Positief denken. Die mensen die 

langskwamen zijn schatten. 

In pyjama
En er is óók vooruitgang in de wijk. Verderop zijn twee huizen 

samengevoegd tot één grotere. Er staat een bakfiets voor de deur. 

Drie huizen verderop staat een enorm roze scooter op het trot-

toir. Het is wringen om bij de brievenbus te komen. Maar met het 

wijkje is op zich niks mis. Weinig verkeer. Laagbouw, veel ruimte 

tussen de huizen, grasveldjes. Kinderparadijs. ‘Is het hier nou een 
beetje gezellig?’, vraag ik iemand. ‘Neeh’, zegt ze. ‘Ook niet in 
de zomer, samen lekker buiten?’ ‘Neeh, met al die studenten en 
die yuppen, dat werkt gewoon niet.’ Het wordt toch nog een leuk 

gesprek. Ze vertelt over waar ze al dertig jaar woont. En in die 

kringloopwinkel, met korting, komen volgens haar nooit buurt-

bewoners. Die willen nette spullen. En ooit was er een plan om 

de hele boel te slopen. En dan sociale hoogbouw, prachtig in een 

park. Zuid-Oost in Oost. Had zij prima gevonden. Maar dít werd 

het. Een krachtwijk. Vol uitdagingen. Een inspirerende mix van 

mensen en culturen. Nee, dat laatste zei ze allemaal niet. Maar het 

komt vast goed. Toch?  # 

Reageren? Graag. Naar: justusvanoel@gmail.com. 

Meer: www.justusvanoel.nl

Oost

Column
De column van een stadsdeelbestuurder 
komt dit keer van Rick Vermin

De stad voor kinderen?
Begin oktober trapte wethou-
der Melanie van der Horst het 
gesprek over de inrichting 
van de stad af, onder de titel 
Amsterdam maakt ruimte. 
Iedereen heeft afgelopen jaren 
Amsterdam steeds drukker 
zien worden en dat is niet al-
leen met toeristen. De stad is 
in trek en groeit soms onstui-
mig. Denk in Oost maar aan 
Amstelkwartier, Oostpoort, 
Zeeburgereiland en IJburg. Er 
komen alleen in Oost grofweg 
nog 50.000 mensen bij.

Al deze mensen, van honk-
vaste Oosterlingen tot nieuwe 
Oosterlingen, hebben behoefte 
aan openbare ruimte. Ruimte 
waarin zij elkaar ontmoeten, 
spelen, bewegen, ontspannen, 
ondernemen en meer. Maar 
het is ook de ruimte waarin 
we ons moeten verplaatsen 
van A naar B over wegen en 
fietspaden. En hoe meer men-
sen bij elkaar, hoe groter de 
behoefte aan ‘vrije’ openbare 
ruimte, maar ook aan mobi-
liteit. En eigenlijk zien we nu 
al verschillende grenzen die 
bereikt worden, wegen die 
veelvuldig vaststaan, oude-
ren die niet meer op de fiets 
durven vanwege drukte én 
de grote snelheidsverschil-
len. Daarnaast ook parken die 

overvol zijn of plekken waar 
gezwommen kan worden die 
op hete dagen zo druk zijn dat 
het overlast kan geven aan 
bewoners.

Het is dus belangrijk dat we 
met elkaar het gesprek voeren 
over wat we belangrijk vinden 
in de stad. Wat heb je nodig? 
Wat kan anders dan hoe we 
het nu doen? Het is elke keer 
een afweging wat je waar doet 
met de beperkte ruimte die 
er is. Een van de leuke dingen 
van mijn ‘vak’ als stadsdeel-
bestuurder, maar soms ook 
lastig omdat belangen botsen; 
zoveel mensen zoveel wensen. 
Maar horen we alle mensen, 
alle wensen?

Laatst woonde ik een lezing
bij over de ruimte voor kin-
deren in de stad en daar ben 
ik wel geschrokken. Door de 
decennia heen is de ruimte 
waarin ouders hun kind zon-
der toezicht vrij laten bewe-
gen keihard afgenomen. Van 
9 kilometer in 1919 naar 300 
meter in 2007. Dit betekent dat 
we kinderen niet de ruimte 
gunnen om te spelen, maar 
ook om zelf te ontdekken en 
experimenteren. En als vader 
van twee dochters van 6 en 
9 begrijp ik goed dat we 

deze ruimte inperken want 
zelfs terwijl ik probeer te 
voorkomen dat onze kinderen 
zogeheten ‘rubber tegel kin-
deren’ worden, laat ik ze ook 
niet zelf onze ‘snelweg’,
de Wibautstraat, oversteken. 
Ondertussen werken we als 
stad hard aan mooie (speel)
plekken voor kinderen om te 
spelen en doen dit ook met 
kinderen en ouders. Maar 
worden het misschien wel 
kleine, veilige reservaten in 
een stad die niet ingericht is 
op hun behoeftes en moge-
lijkheden, waar ze vaak niet 

eens zelfstandig naar toe 
kunnen? Dat ligt natuurlijk 
niet alleen aan hoe we de stad 
inrichten, maar we kunnen 
met inrichting wel een groot 
verschil maken. En ik denk 
dat we allemaal profiteren 
van een fijnere stad met een 
openbare ruimte die letterlijk 
ruimte geeft aan kinderen. Dat 
betekent soms anders denken 
en anders doen, maar volgens 
mij is dat een mooi gesprek 
met elkaar om te voeren. 
Ik kijk ernaar uit om die ge-
sprekken met jullie aan 
te gaan! #

In gesprek met en over kinderen



Dit zit me DWARS

Op Ringdijk 3 en 5, naast een eet-
café en het voormalige stadhuis van 
Watergraafsmeer, staan twee oude 
huisjes naast elkaar. Ze zijn onbe-
woond, denk ik, en ze zien er al jaren 
verwaarloosd uit. Het zijn waar-
schijnlijk de twee oudste huisjes van 
Watergraafsmeer die nog bestaan, en 
daarom verdienen ze volgens mij te 
worden bewaard en gerestaureerd. 
Een nieuwe functie voor deze huisjes 
ligt misschien niet voor de hand (stu-
dentenwoningen?), maar het idee dat 
ze door gemeentelijk of particulier 
vandalisme eens zullen worden afge-
broken zit me inderdaad erg dwars.

Man, 78 jaar 
(naam en adres bij redactie bekend)
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Henny de Jong zich. Nette mensen, ge-
zinnen met jonge kinderen. Betondorp 
kenmerkte zich door een groot saamho-
righeidsgevoel en dorpse levendigheid. 
De Betondorper was een nette Amster-
dammer, die het een beetje had gemaakt 
en trots was op zijn huis met tuintje. 
Alles zag er piekfijn uit.
‘De bevolkingssamenstelling is ver-
anderd,’ vertelt De Jong, ‘er zijn jonge 
bewoners bijgekomen die koopwonin-
gen hebben betrokken.’ En verder is de 
buurt minder homogeen maar is het 
vriendelijke, dorpse karakter behou-
den door de smalle straten, de tuintjes, 
plantsoenen en de lage woningbouw. Bij 
de renovatie van het deel rond de Brink 
zijn oude elementen behouden geble-
ven. Momenteel zijn de woningen van 
Eigen Haard toe aan renovatie.

Vertrouwd
Piet en Aukje Kulderij zijn beiden 91 
jaar en wonen in de Akkerstraat op 
nummer 14. Piet kwam er als 13-jarige 
jongen wonen met zijn ouders, Aukje 
woont er sinds 27 april 1955, de dag 
waarop ze trouwde met Piet.
Piet: ‘Het was heel vertrouwd, we ken-
den iedereen in de buurt, vooral via de 
school waarop onze kinderen zaten. En 
lekker rustig midden in de stad. Vroeger 
aan de rand, nu er middenin als je de 
Bijlmer meerekent.’
Aukje: ‘Bij ons in het dorp, zeggen we 
vaak. We zijn er aan verknocht.’ Piet: 
‘We gaan nooit meer weg.’ Aukje: ‘Om 
de hoek is de Brink. We eten twee keer 
per week in het Brinkhuis, we gaan naar 
de koffie-ochtend, ik zing er, doe mee 
met de bingo en ik teken er.’

Onze winkels
Betondorp is opgezet rond een centraal 
plein, de Brink. Er waren winkels, een 
bibliotheek en een gemeenschapshuis, 
het hart van het dorp, waar toneelver-

Tekst: Ellen Ros, Jaap Stam | Fotografie: Frank Schoevaart 

100 jaar Betondorp  

Henny de Jong is 94 jaar en gebo-
ren en getogen in Betondorp. Hij 
herinnert zich hoe hij uitkeek op 

het Ajax-stadion aan de Middenweg dat 
vijf jaar na zijn geboorte werd gebouwd. 
Het stond recht tegenover het huis an-
nex schoenmakerij van zijn vader. De 
schoenmakerij had een grote klanten-
kring, ook van buiten het dorp. ‘Ik kon 
op straat spelen en we voetbalden met 
de putten als doel, want er was nauwe-
lijks autoverkeer op de Middenweg. Er 
reed geen gewone tram maar een hou-
ten tram, bekend als de Gooise moorde-
naar’. Zelf kwam hij het dorp nooit uit.

Socialistische idealen
Officieel heet de wijk die tussen 1923 en 
1925 is gebouwd tuindorp Watergraafs-
meer. Voor de noodzakelijke uitbreiding 
had Amsterdam snel de gemeente  
Watergraafsmeer geannexeerd. Van-
wege het ontbreken van voldoende bak-
steen werd een deel van het tuindorp 
uit beton opgetrokken, iets wat toen nog 
experimenteel was. Al snel ontstond in 
de volksmond de naam Betondorp. 

Socialistische idealen vormden de uit-
gangspunten voor het dorp, met mooie 
architectuur en veel groen, om de arbei-
ders ’te verheffen’. De eerste huurders 
werden geselecteerd uit ambtenaren en 
geschoolde arbeiders. De meesten van 
hen stemden SDAP of CPN. Veel arbei-
ders bleken de nogal forse huren echter 
niet te kunnen betalen. 

Piekfijn
Aan ‘zijn kant’ woonden vooral amb-
tenaren, onderwijzers en zo, herinnert 

Bewoners van Betondorp bereiden zich voor op een feestelijk jaar. In 2024 bestaat de wijk 100 
jaar. Drie inwoners die er samen al 240 jaar wonen vertellen aan Dwars wat hun geliefde wijk 
voor hen betekent. ‘We gaan nooit meer weg.’ 

Drie echte Betondorpers: v.l.n.r. Piet en Aukje Kulderij, Henny de Jong

‘We gaan nooit 
meer weg…’ 

enigingen optraden en de harmonie en 
de accordeonvereniging oefenden. Op 
de bakker na zijn de winkels verdwe-
nen, de leeszaal is een buurtcentrum 
geworden en het gemeenschapshuis een 
Hindoetempel.
‘De stoep voor de A-markt was een 
soort buurthuis, net als de groentezaak, 
daar stond je een uur in de rij,’ zegt een 
vrouw die zojuist haar gieters heeft 
gevuld met water uit de openbare kraan 
op de Brink. ‘En slager Korrel had voor 
iedereen een praatje.’ Zijn naam staat 
nog op de etalageruit.

Ooit waren er 57 winkels in Betondorp, 
nu nog geen handvol meer. Ook de vijf 
scholen zijn verdwenen. Evenals de 
gymnastiekclub DOC, Door Oefening 
Crescendo, en de voetbalclub TWM, 
Tuindorp Watergraafsmeer. 
‘De bakker op de Brink en de kapper 
in de Veeteeltstraat zijn de enige die er 
nog zijn, vertelt Piet Kulderij.’ En Aukje 
vult aan: ‘Nu gaan we met de auto naar 
Albert Heijn. We gaan met alle verande-
ringen mee, zolang het ons lukt.’

Johan
Wie Betondorp zegt, zegt Johan Cruijff. 
Die woonde iets verderop in de Akkers-
traat en liep langs het huis van de fa-
milie Kulderij naar school. Ze zijn trots 
op hun wereldberoemde buurjongen, 
maar veel herinneringen hebben Piet 
en Aukje niet, ze hebben niet veel met 
voetbal. Grappig vinden ze dat ze op 
nummer 14 wonen. Er hebben weleens 
fans bij hen naar binnen gegluurd in de 
veronderstelling dat Cruijff daar had 
gewoond.  

Henny de Jong mocht dan uitkijken op 
het Ajax-stadion, geld voor een kaartje 
kreeg hij niet. Na de rust verlieten soms 
wat supporters de tribune en kon hij 
met zijn vriendjes naar binnen glippen. 
Als Ajax speelde stond Betondorp vol 
met geparkeerde auto’s, maar dat gaf 
geen enkele wanklank. Henny kan zich 
sowieso geen grote ruzie of vete herin-
neren in het dorp.
 
Oorlog
Henny de Jong herinnert zich de intocht 
van de Duitsers over de Middenweg. De 
troepen waren gelegerd in de school aan 
het Zuivelplein en marcheerden door 
de straat naar het Ajaxstadion om daar 
te trainen. Hij hoort nog het gekletter 
van de laarzen met ‘moffenkoppen’- een 
soort spijkers onder de zolen. 

Het wegvoeren van de Joodse buur-
man Levie Potzer en zijn vrouw Rachel 
staat hem nog levendig voor de geest. 
Bij de 4 mei-herdenking heeft de zoon 
van Henny een naambordje voor hen 
gemaakt. De intocht van de Canadezen 
vond plaats over de Middenweg, met 
autootjes die niemand ooit had gezien 
- dat waren jeeps. Nog proeft hij de 
smaak van de chocolade die de soldaten 
uitdeelden.
 
Bovenwoning
Henny de Jong gaat hier nooit weg, zegt 
hij. Ooit moest hij een paar jaar dienen 
in Indië en was hij getuige van het ver-
trek van de Nederlanders na de onaf-
hankelijkheidsverklaring in 1949. Toen 
hij niet goed wist wat hij daarna moest 
doen, kwam hij in de schoenmakerij 
terecht. Daar heeft hij tot 1994 gewerkt. 
Hij werd 65, ging op de bovenwoning 
wonen en kijkt nog elke dag uit over de 
Middenweg. #

#Dwars

Zittertjes

Heeft u zelf ook iets dat u 
dwars zit? In deze rubriek 
kunt u een ergernis uit uw 
dagelijkse leven kwijt. 
Mail uw ongenoegen 
(max 150 woorden) naar: 
dwarskrant@gmail.com 
Vermeld altijd uw volledige 
naam en leeftijd. 
De redactie behoudt zich het 
recht voor bijdragen in te 
korten.

‘Ze stemden 
SDAP of CPN’

‘Er is nog maar een 
handjevol winkels’
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4     Uit de buurt

Tekst: Wendy Danser | Fotografie: Frank Schoevaart

Als mantelzorger maakte Ineke Vervoort van dichtbij mee hoe het sluiten van verzorgingshuizen 
grote problemen opleverde voor haar toen negentigjarige moeder. Ze dacht na over haar eigen 
oude dag en sprak hierover met vrienden. Zo ontstond de wens om samen een woongemeen-
schap te realiseren. Tien jaar later lijkt die wens eindelijk werkelijkheid te worden. 

Zwerfkatten op excursie
Tekst en fotografie: Dick Feenstra

De lange adem van Villa des Roses

Het wooninitiatief kreeg in 2013 de 
naam Villa des Roses, naar de roman 
van Willem Elsschot over een pension 
in Parijs met ‘vreemde kostgangers’. De 
intitiatiefnemers van Villa des Roses 
willen een woonvorm voor ouderen 
verwezenlijken, waarin ruimte is voor 
privacy en voor gemeenschapszin en 
nabuurschap. Het doel is dat de bewo-

ners langer zelfstandig kunnen blijven 
wonen. Dit gaat niet vanzelf en vergt 
een actieve inzet van de bewoners.

Samenwerkingsovereenkomst
Villa des Roses ging op zoek naar een 
geschikte locatie en in 2016 kwam het 
pand aan het Robert Kochplantsoen 19 
leeg. De buurt mocht meedenken over 

de toekomst van het pand en tijdens 
een inspraakavond in Grand Café Fran-
kendael presenteerde Villa des Roses 
haar plan voor een wooninitiatief. Dit 
sloot goed aan bij de plannen van het 
stadsdeel voor ouderenwoningen en 
buurtactiviteiten. Een verkoopprocedu-
re zou gestart worden en wooncorpora-
tie Habion en Villa des Roses sloten in 
2017 een samenwerkingsovereenkomst 
met als doel om een woongemeenschap 
te creëren.

Nieuwbouw
Voor Villa des Roses leek het een helder 
perspectief, maar helaas was het nog te 
vroeg voor het ontkurken van de cham-
pagne. Het stadsdeel liet weten dat de 
ingewikkelde grondprijsbepaling voor 
de verschillende doelgroepen die in 
het pand moesten komen, zorgde voor 
vertraging van de verkoop.
In 2018 trekt Broedplaats Urban Resort 
in op de begane grond van Robert 
Kochplantsoen 19. Een ander deel van 
het pand wordt verhuurd aan onder-
nemers. Ondertussen houden de leden 
van Villa des Roses stand. Ze blijven 

‘De initiatiefnemers 
willen een woon- 
vorm voor ouderen’

aandacht vragen voor de hoofdbe-
stemming van het pand: ouderenhuis-
vesting, en schrijven brieven naar de 
gemeente en het stadsdeel en spreken 
overal in. In de vijf jaar dat Villa des 
Roses dan bestaat is het een komen en 
gaan van deelnemers.

Buurtfunctie
2020 vormt een keerpunt. In plaats van 
de verkoop via een tender (een proce-
dure waarbij de opdrachtgever bekend 
maakt dat hij iets wil laten uitvoeren, 
waarvoor belangstellende bedrijven 
zich kunnen inschrijven, de opdracht 
wordt dan op basis van een offerte aan 
één bedrijf gegund), wordt het pand 
aangeboden aan de Vereniging van 
Wooncorporaties en Habion wordt 
geselecteerd. Uit onderzoek blijkt dat 
transformatie van het pand niet renda-
bel is: het pand moet worden gesloopt 
en vervangen door nieuwbouw.
Nu de kogel door de kerk is, werkt 
Habion momenteel (2023) hard aan 
een plan van aanpak. Naast de plannen 
voor veertig huurwoningen (sociale- en 
middenhuur) voor ouderen, krijgt het 
pand ook een buurtfunctie. De buurt-
bewoners worden nauw betrokken 
bij de bouwplannen en zodra er meer 
duidelijk is, wordt er een informatiebij-
eenkomst georganiseerd.

De kerngroep van Villa des Roses be-
staat op dit moment uit ongeveer dertig 
belangstellenden waarvan negen per-
sonen het kernteam vormen dat zich 
actief bezighoudt met de realisatie van 
de woongemeenschap. Het ontkurken 
van de champagne lijkt steeds dichter-
bij te komen. #

Nog even samen wat drinken

Het kernteam van Villa des Roses (één persoon ontbreekt)

Op 5 juli 2014 werd wandelclub ‘De Zwerfkatten’ opgericht 
(voorheen de Philadelphia Wandelclub) op initiatief van de 
gemeente, stichting Philadelphia en hockeyclub Athena. Vanaf 
Anfieldroad, hun groepswoningen voor al iets oudere mensen 
met een verstandelijke beperking wandelen de Zwerfkatten 
sindsdien elke zaterdagochtend met een zorgverlener en vrij-
willigers naar de hockeyclub. In september maakten de Zwerf-
katten een heuse excursie. 

Claudia (zij bedacht de naam Zwerfkat-
ten), Frans en Louise, hebben zich al 
rond 9 uur op eigen gelegenheid ge-
meld bij Lia Rijnhart of Henk Hospers. 
Ze snijden daar fruit terwijl ze luiste-
ren naar hun favoriete muziek.

Kleine tamboer
De overige Zwerfkatten lopen onder 
begeleiding een uur later naar het club-
gebouw. Daar drinken ze cappuccino, 
chocomelk of een sapje en eten wat 
fruit. Daarna spelen ze jeu de boules 
op veldje 7 dat voor hen gereserveerd 
is. Regent het, dan is er een activiteit 
binnen. Het liefst dansen en zingen ze 
met elkaar. Hun favoriet is het lied ‘De 
kleine tamboer’ van Jan Smit, waar-
van ze de tekst uit hun hoofd kennen. 
Claudia heeft een volkstuintje dat ze 
bij Pantar in Diemen onderhoudt. Zij 
plukt rijpe bramen voor de fruitsalade 
en zorgt voor kruiden die bij de lunch 
gebruikt worden.

Samen op stap
‘Kunnen we niet eens met zijn allen 
op stap gaan?’, vraagt Claudia terwijl 
ze samen met Louise en Frans fruit 
aan het snijden is. ‘Ja, dat zou ik ook 
graag willen,’ vult Louise aan, ‘Een 
excursie of zo, daar heb ik wel zin in’. 
Frans is het daar helemaal mee eens. 
Dat vonden de mensen van Athena en 
van Philadelphia een goed plan. De 
gemeente Amsterdam wil de excursie 
financieel wel mogelijk maken.
En zo parkeert er op woensdagochtend 
27 september voor de thuisbasis van 
de Zwerfkatten op Anfieldroad, een 
elektrische bus. Rond tien uur vertrek-
ken de Zwerfkatten voor een excursie 
naar Natuurpark Lelystad. Daar wordt 
op het terras van het restaurant aan de 
plas gebak geserveerd. Er is één tafel 
waar gerookt mag worden. Eén van 
de Zwerfkatten grijpt in, pakt van een 
andere tafel een ‘verboden te roken’ 
bordje en zet die voor hen neer.

Groot wild
In het bezoekerscentrum bekijken ze 
een film over de dieren die in het na-
tuurpark leven. Daarna stapt een aan-
tal in een open elektrische bus voor een 
tocht door het park. De anderen gaan 
in een open boot een vaartocht maken. 
Ze zien wisenten, paterdavidsherten, 
wilde zwijnen, otters, edelherten en 
przewalskipaarden. Gidsen van het 
Natuurpark hebben tafels aangesleept 
voor een picknick waar de ervarin-
gen worden gedeeld. Na de picknick, 
gaat de groep die al gevaren heeft een 
tochtje maken met de open bus en vice 
versa. Na nog wat gedronken te heb-

ben, beginnen ze aan de terugreis.
Op de terugweg zingen de Zwerfkat-
ten. Natuurlijk ook over ‘de kleine 
tamboer’. Rond half vijf stappen ze 
glunderend, rozig en vermoeid uit op 
Anfieldroad. #

‘Kunnen we niet 
eens met zijn allen 
op stap gaan?’ 
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Kila’s vader is Erik van de Lang-
kruis. Hij is 45 jaar en werkt bij 
Civic, een welzijnsorganisatie die 

actief is in Amsterdam Noord, Zuidoost 
en in Oost vooral in Zeeburg. De orga-
nisatie streeft ernaar dat wijkbewoners 
goed in hun vel zitten en actief mee-
doen aan het leven in hun wijk. Erik is 
daar teamleider. ‘Ja,’ beaamt hij, ‘als ik 
door de buurt fiets, word ik regelma-
tig aangehouden door iemand die iets 
met me wil bespreken en dan is Kila 
dikwijls in de buurt - als ik haar van 
school ophaal, bijvoorbeeld. De wijk 
is mijn werk. Mensen die iets hebben 
meegemaakt of een ruimte willen hu-
ren of een mogelijkheid zien om iets te 
organiseren, die tikken je op je schou-
der. Zo hoort het ook te zijn, dat vind ik 
echt. De wijk is mijn werkveld.’

Onbevangen
Toen Serge Verheugen hem vroeg 
om mee te doen met het kunstwerk 
Buurtberoemd schoof Erik zijn dochter 
naar voren. ‘Ik ben natuurlijk wel een 
betrokken buurtbewoner, maar verder 
doe ik gewoon mijn werk. Bovendien 
vond ik dat er ook een kind in de por-
trettenreeks moet staan, kinderen zijn 
een belangrijk onderdeel van de buurt 
en ze zijn onze toekomst.’ 
Kila komt overal, ontdekt onbevangen de 
wijk en praat met iedereen staat er bo-
ven haar portret. Ze vindt het wel leuk 
dat haar beeltenis er hangt. ‘Kinderen 
uit mijn klas zeggen dat ze me gezien 
hebben op het station, dat vind ik wel 
grappig.’ 

Kletsen
Weet Kila eigenlijk precies wat haar 
vader voor werk doet? Ze moet even 
nadenken. ‘Ik denk dat hij van alles 
organiseert voor de mensen die hier 
wonen, feestjes en zo, en praatjes, saaie 

praatjes.’ Op zich kan ze zijn baan wel 
waarderen ‘want je mag steeds mee 
naar de Meevaart voor feestjes en dan 
ken je ook heel veel mensen uit de 
buurt omdat je vader ze kent.’ Maar als 
gezegd, het is ook erg onhandig omdat 
hij soms zo lang blijft kletsen dat je te 
laat thuis komt. Dan klimt Kila van de 
fiets en loopt zelf alvast naar huis. 

Zelfstandig
Van de Langkruis licht Kila’s omschrij-
ving van zijn werkzaamheden toe: 
‘Het belangrijkste is dat we bewoners 
bij elkaar brengen en dat we ze een 
duwtje in de rug geven om met elkaar 
iets te doen, te organiseren, te leren. 
Soms gaan we nog een stapje verder: 
ondersteunen we bewoners die zich 
vrijwillig inzetten voor een wijkbewo-
ner die dat nodig heeft. We helpen om 
initiatieven verder te organiseren, geld 
te vinden, om bij het stadsdeel de juiste 
persoon te te spreken of te reflecteren 
als een eerste idee niet van de grond 
komt. Als een initiatief eenmaal goed 
draait, betekent dat weer veel voor 
de wijk. Het doel is steeds om mensen 
zelfstandig te krijgen, zodat ze kun-
nen doen wat ze nodig vinden zoals 
kledingdistributie. Ik voer gesprekken 
met mensen die het wat zwaarder heb-
ben en help ook migrantengroepen die 
te weinig kennis hebben over wat er 
allemaal is wanneer je ziek of demen-
terend wordt.’

Gekke bekken
Wat vindt Kila het leukste aan haar 
vader? ‘Ik vind héél veel dingen leuk 
van hem. Bijvoorbeeld dat we elke 
woensdag een ijsje gaan halen en hij 
is ook heel grappig. Ik moet vaak om 
hem lachen als hij me kietelt en ik me 
helemaal als een egeltje oprol zodat hij 
nergens bij kan!’ Erik op zijn beurt kan 
erg genieten van de theaterkunsten 
van zijn dochter en de gekke bekken 
die ze trekt. ‘En ze kan lekker kletsen.’ 
Dat heeft ze dus van geen vreemde. 
‘Maar eigenlijk hebben we elke maand 
een andere Kila,’ voegt hij eraan toe. 
Een 8-jarige die rap doorgroeit en zich 
ontwikkelt. 

Ratjes
Hobby’s hebben ze allebei genoeg. 
Kila zit op korfbal en op zangles. En 
daarnaast is ze dol op lego. Enthousiast 
laat ze de bouwwerken zien die her 
en der verspreid staan door de woon-
kamer. ‘Dit is het hoofdkwartier waar 
ze schurken proberen te vangen en 
dit is het huis van een meisje dat heel 
veel dieren heeft.’ Ze giechelt. ‘Kijk, ze 
heeft zelfs een dolfijn in huis…’ Kila 
houdt zelf ook van dieren, vooral van 
haar drie ratjes: Dick, Duck en Snel. Ze 
slapen (‘het zijn nachtdieren, hoor’) in 
een grote kooi die door haar moeder 
verschoond wordt. ‘Dan neem ik de 
ratjes in mijn kamer en kunnen ze vrij 
rondlopen.’ Ze wijst op het indrukwek-
kende keyboard dat in de hoek staat. 
‘Dat is papa’s hobby.’ Erik is toetsenist 
en treedt regelmatig op met zijn band 
de Jones in de Irish Pub Molly Malone. 
Ook vormt hij een duo met zangeres 
Amber Nijman. Het is goed te combine-
ren met zijn werk. ‘Als je het maar niet 
te laat maakt en niet teveel bier drinkt,’ 
lacht hij. ‘En niet teveel kletst,’ vult 
Kila aan. Verder heeft hij een mooie 

racefiets, maar fietst hij vooral in de 
sportschool.

Monsters
Als ze groot is, wil Kila graag juf wor-
den, net als haar moeder. ‘Ik vind het 
wel leuk dat je al die cadeautjes krijgt, 
bij Sinterklaas en zo. En het lijkt me 
ook wel leuk om vouwles te geven, ori-
gami. En eerlijk gezegd vind ik dictee 
ook wel leuk, maar ook weer niet, want 
dat hebben we vaak aan het begin van 
de dag en dan moet  je meteen goed 
nadenken. Maar ik zou het wel willen 
geven.’
En wat zou ze voor superkracht willen 
hebben als ze die mocht kiezen? Daar 
is geen twijfel over. ‘Dat je water drinkt 
en dat komt dan uit je mond en dan 
kun je er allerlei wezens van maken, 
bijvoorbeeld een haai, en dan kun je 
erop zitten en dan kun je alle monsters 

aanvallen.’ Ze legt uit: ‘Dat komt uit een 
film.’ Eriks wens is van een heel andere 
orde. ‘Ik zou willen, al is het maar voor 
100 dagen, dat iedereen op de hele we-
reld al zijn vooroordelen en aannames 
eens even opzij zet. Moet je eens kijken 
wat er dan zou kunnen veranderen.’

Sneeuw
En dromen? Erik maakt zich zorgen 
over het uitkleden van de stadsdelen 
en zou willen dat er meer lijn komt in 
de aanpak van alle goede bedoelingen: 
collectivisme, woningen toewijzen, 
armoedebestrijding noem maar op. 
Kila verwoordt het simpel: ‘Ik wil dat 
mensen kouder douchen en minder 
auto rijden zodat het niet 50 graden is 
in de winter als ik oma ben, want ik 
houd heel veel van sneeuw!’ #

De meeste mensen van wie een portret op het Muiderpoortstation hangt, op spoor 3 en 4, kent ze 
wel. Dat komt omdat Kila  - ze is 8 jaar - vaak met haar vader mee naar zijn werk gaat. Dat heeft 
zijn voor- maar ook zijn nadelen, vindt ze zelf: ‘Hij blijft altijd zolang kletsen met iedereen.’ 

Samen buurtberoemd 
Tekst: Anita Boelsums | Fotografie: Frank Schoevaart

Eric: ‘Kinderen 
zijn de toekomst 
van de buurt’

Erik en Kila, allebei goed in kletsen

Op het Muiderpoortstation 
portretteerde kunstenaar Serge 
Verheugen een groep bijzondere 
buurtbewoners. Hier leest u 
over hun sociale harten, die ze 
BUURTBEROEMD maakten. 
Ditmaal: Kila van de Langkruis 
en haar vader Erik.

Kila: ‘Ik wil sneeuw 
als ik oma ben’
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100 jaar liefde voor de atletiek 

AV’23 bestaat honderd jaar en viert dat 
zaterdag 30 september met de clubkam-
pioenschappen, een reünie, de presen-
tatie van een kloek eeuwboek 100 jaar 
liefde voor de atletiek en een feest.
Iets verderop op de sintelbaan is een 
groep van 25 jongens en meisjes onder 
11 jaar bezig met de warming-up. Zij 
moeten dadelijk aantreden voor het 
kogelstoten. Het najaarszonnetje schijnt 
vriendelijk, uit een box die ze hebben 
meegenomen naar de baan klinkt een 
rapper.
‘Atleten, gereedmaken’, roept de starter 
even later. De (ienie)mini’s lopen naar 
de startblokken, waarvan de voetjes 
zorgvuldig zijn afgesteld door hun trai-
ners. ‘Op uw plaatsen.’ Sommige (ienie)
mini’s kijken bij anderen af welke hou-
ding ze moeten aannemen. Een jongen 
laat het startblok ongemoeid en start 
rechtop. ‘Klaar.’ Het startschot klinkt en 
weg zijn de benjamins van AV’23. Even 
later ravotten ze in de klimtoestellen in 
het speeltuintje naast de sintelbaan.

Grote betrokkenheid
Met 670 leden, van wie ruim de helft 
jonger dan 18 jaar, is AV’23 een bloei-
ende vereniging. De wachtlijst is lang 
en telt 370 personen. Dankzij de succes-
sen van Femke Bol en Sifan Hassan is 
atletiek populair. ‘Het begon met Dafne 
Schippers’, zegt bestuurslid Mark Ver-
meer. ‘Mijn dochter heeft dankzij haar 
voor atletiek gekozen.’ 
‘Het voelde meteen heel vertrouwd’, 
zegt Vermeer, die zelf nooit aan atletiek 
heeft gedaan. Toegankelijk, ontspannen 
sfeer, jeugdleden die trainer worden en 
actieve leden en ouders die meer doen 
dan de twee verplichte dagdelen dat ze 
moeten opdraven, noemt hij als andere 
pluspunten. 
Die betrokkenheid is weleens anders ge-
weest, blijkt uit het eeuwboek: ‘De jaar-
vergadering wordt in 1951 weer eens 
slecht bezocht. Elk wegblijvend lid krijgt 
een boete van 50 cent. Het helpt geen 
zier.’ In hetzelfde boek stelt wedstrijd-
secretaris Cees de Nood vast dat leden 
moeilijk te porren zijn voor ‘structurele 
functies’. Voor ad hoc klusjes zijn altijd 
wel vrijwilligers te vinden. 

Teamsport
Bij AV’23 komt zowel de topsporter als 
de recreatieve sporter aan zijn trekken. 
Vermeer: ‘Wij zouden graag een Femke 
Bol afleveren, maar vinden het net zo 
belangrijk en misschien wel belangrij-
ker dat iedereen bij ons lekker kan be-
wegen. Voor beide categorieën hebben 
we toptrainers in huis.’
Aan het begin van de middag hapt een 
meisje van onder de 11 op de 400-meter-
finishlijn naar adem en laat zich huilend 
vallen. Twee medeloopsters helpen haar 
overeind en steken haar armen omhoog 
opdat ze meer lucht krijgt. Even later bij 
de meisjes onder 18 komt een atleet op 
grote achterstand binnen. Clubgenoten 
die al zijn gefinisht wachten haar luid 
juichend op. Ze wordt bedolven onder 
de high fives.
‘Het is een teamsport’, zegt een moeder 
die beide taferelen met genoegen heeft 
gadegeslagen. ‘Je kunt je individueel 
verbeteren, maar je doet als team mee. 
Je pept elkaar op, je viert samen over-

winningen en verwerkt samen verlies.’ 
Samen en met elkaar, luidt het motto 
van de vereniging.

Damesafdeling
De voorloper van AV’23, de Athletische 
Vereeniging 1923, is een afsplitsing 
van de Amsterdamse Atletiek Combi-
natie AAC en is opgericht door zeven 
jonge mannen die zich opwonden over 
‘het slechte peil der leden’. De matige 
prestaties weten zij aan de ‘damesafde-
ling’, vrouwen werden daarom geweerd 
door de nieuwe atletiekclub. Hoewel 
zeven jaar na de oprichting ‘de eerste 
clubavond met dames’ werd georgani-
seerd (Het was een groot succes, aldus 
het eeuwboek) duurde het tot 1968 eer 
AV’23 terug kwam van deze dwaling en 
de club werd opengesteld voor vrouwen 
en meisjes.

Records
Chris Berger (1911-1965) is de grootste 
naam die AV’23 heeft voortgebracht, de 

‘Niet te vroeg, boef’, zegt de trainer tegen de ieniemini die hem als eerste voorbij stuift. Hij was 
al gestart voordat het sein werd gegeven. De ieniemini’s van 6 jaar en de mini´s van 7 van atle-
tiekvereniging AV’23 doen proefstarts. Dadelijk beginnen ze aan hun eerste onderdeel van de 
clubkampioenschappen: een sprint van 40 meter. Straks volgen nog verspringen, balwerpen (als 
voorloper van speerwerpen) en de 400 meter. 
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sintelbaan is naar hem vernoemd. In 
1934 evenaarde hij het wereldrecord op 
de 100 meter. Hij legde het koningsnum-
mer van de atletiek af in 10,3 seconden, 
het is de beste prestatie die ooit is gele-
verd door een atleet van AV’23. 
In het midden van de jaren dertig be-
hoorden twee sprinters van AV’23 tot de 
wereldtop. Wil van Beveren zorgde in 
1936 voor de beste olympische prestatie 
van de club ooit. In de finale van de 200 
meter eindigde hij als zesde in Berlijn.
De met de hand geklokte 10,3 van 
Berger bleef tot 1965 het Nederlands 
record en tot 2022 het clubrecord. In dat 
jaar snelde Elvis Afrifa (25) naar 10,22. 
Ook het clubrecord van Van Beveren 
op de 200 meter heeft Afrifa verbeterd. 
Van hem wordt veel verwacht, al is het 
de vraag of hij volgend jaar in Parijs de 
veertiende olympiër van AV’23 wordt. 
Hij is door een hamstringblessure lang-
durig uitgeschakeld. 

Toekomst
Bij de jeugd is Maud de Jong een opval-
lende atleet. Afgelopen seizoen werd zij 
Nederlands indoorkampioen onder 18 
op de 800. Dit jaar liep zij als 15-jarige 
de 800 in 2.06,36, waarmee zij tweede 
op de Nederlandse ranglijst aller tijden 
staat. Op de 1500 staat zij zelfs eerste op 
de ranglijst: 4.22,85.
Het ereschavot is later die middag eerst 
voor de mini’s. De bekers hebben ze 
in hun knuistjes geklemd. Op verzoek 
van de speaker houden ze hun in het 
zonnetje schitterende trofee omhoog 
en worden ze luid toegejuicht door de 
uitpuilende tribune. #

De jongsten schieten uit de startblokken

Ver-springend landen in de zandbak

Rietje Dijkman, een klasse apart
Rietje Dijkman (84), die al in de 40 
was toen ze begon met atletiek, is een 
verhaal apart. Het erelid van AV’23 pakt 
record na record en heeft tientallen 
kampioenschappen (wereld, Europees 
en Nederlands) in oplopende leeftijds-
klassen (vanaf 40+) gewonnen. 
In Nederland heeft ze geen concurren-
ten. Op de Europese kampioenschap-
pen voor Masters in 2004 scherpte ze 
drie wereldrecords aan in de categorie 
65+. Dijkman hoopt 100 te worden en 
dan het record op de 100 meter te 
lopen. Het huidige record staat op 
39,62 seconden.
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Prof. Westerdijk wist alles van schimmels  
De bioloog Johanna Westerdijk was de eerste vrouwelijke hoog-
leraar in Nederland. Ze kreeg haar straatvernoeming in de 
Dapperbuurt eind vorige eeuw. Honderd jaar daarvoor werden 
straten in die buurt uitsluitend vernoemd naar geleerde man-
nen uit een nog verder verleden.   

Geleerden en straatnamen
rond het Oosterpark - deel 9

De Johanna Westerdijkstraat 
ontstond in het kader van de 
vernieuwbouw van de Dapper-

buurt. Het is een kort straatje tussen de 
Pieter Nieuwlandstraat en de Tweede 
van Swindenstraat, naast de openbare 
basisschool / kinderopvang ‘De Dapper’ 
en cultuurcentrum ‘de Jungle’. 
Deze vernoeming in de Dapperbuurt 
plaatst Johanna Westerdijk (1883-1961) 
dicht bij enkele andere biologen / plant-
kundigen met een straatvernoeming. Zo 
is daar de grote botanicus / arts Carolus 
Linnaeus (1707-1776) van de Linnaeus-
straat, maar ook Caspar Georg Carl 
Reinwardt (1773-1854), naamgever van 
de Reinwardtstraat. Deze laatste was 
enige jaren hoogleraar in de natuurlijke 
historie (biologie) aan het Amsterdamse 
Atheneum Illustre, en bekend als stich-
ter van ’s-Lands Plantentuin te Buiten-
zorg, tegenwoordig Kebun Raya Bogor, 
Indonesië. De Commelinstraat, die de 
familienaam Commelin eert, is een 
apart verhaal met veelvoudige biologi-
sche connecties.

Amsterdam en Utrecht
Johanna Westerdijk was 34 toen zij als 
eerste vrouw in Nederland tot hoog-
leraar benoemd werd. Haar leerop-
dracht betrof de plantenziektekunde 
/ fytopathologie, als deeltijdprofessor 
aan de Universiteit Utrecht. Ten tijde 
van haar benoeming als buitengewoon 
hoogleraar was zij al meer dan tien jaar 
directeur van het Phytopathologisch La-
boratorium ‘Willy Commelin Scholten’. 
Gedurende 46 jaar leidde Johanna Wes-
terdijk dit Amsterdamse, later Baarnse 
laboratorium, waar bodem- en planten-
schimmels bestudeerd en geïnventari-
seerd werden. De collectie schimmels 
groeide onder haar leiding enorm en 
omvatte uiteindelijk wel elfduizend 
soorten. Vanaf 1930 vervulde zij ook 
een bijzonder hoogleraarschap in de 
plantenziektekunde aan de Universi-

teit van Amsterdam. Wetenschappelijk 
werk door vrouwen kon altijd rekenen 
op haar enthousiaste steun. De grote 
naam die Johanna Westerdijk gemaakt 
heeft als bioloog gespecialiseerd in 
schimmels, dus als mycobioloog, of nog 
korter als mycoloog, leeft voort in het 
Westerdijk Fungal Biodiversity Institute 
te Utrecht onder de paraplu van de 
Koninklijke Nederlandse Academie van 
Wetenschappen.

Johanna Westerdijks wetenschappelijk 
schimmelonderzoek verwierf internati-
onaal aanzien en zij stelde zich daarmee 
in de lijn van grote Nederlandse biolo-
gen als Hugo de Vries (1848-1935), haar 
leermeester, en Frits Went (1863-1935), 
respectievelijk hoogleraren te Amster-
dam en te Utrecht. De eerste verwierf 
faam met zijn onderzoek naar erfelijk-
heid, mutaties en evolutie en de tweede 
analyseerde natuurkundige processen 
in plantengroei.

Iepziekte
De eerste van de 56 wetenschappers die 
promoveerden bij professor Westerdijk 
was Bea Schwarz. Haar onderzoek hel-
derde de oorzaak van de iepziekte op. 
Deze toen in Europa nieuwe boomziekte 
bleek te berusten op besmetting van 
iepen met een schimmel, Ophiostoma-
ulmi / ceratocystis-ulmi. De iepenspint-
kever bleek daarbij de overbrenger van 
de besmetting die ten slotte verstopping 
van de houtvaten en de dood van de 
boom tot gevolg heeft. De betere resi-
stentie tegen deze ziekte van sommige 
iepensoorten, die de namen Commelin 
en Groeneveld meekregen, was vervol-
gens het promotieonderzoek van Johan-
na Went, dochter van professor Went. 
Helaas houdt nu de iepziekte jaarlijks 
weer huis onder iepen, de stadsboom 
bij uitstel, door een nieuw opgedoken 
schimmel, Ophiostoma-nova-ulmi.

Familienaam Commelin
‘De naam van de straat’, derde druk, 
1987, stadsdrukkerij, vermeldt Caspar 
Commelin (1636-1693), krantenuitgever 
en stadshistoricus, als naamgever van 
de Commelinstraat. De verschillende 
generaties Commelin die bijdragen 
geleverd hebben aan de plantkunde / 
botanie kunnen echter bij deze straat-
naam niet onvermeld blijven.
De protestantse drukkers- / uitgeversfa-
milie Commelin had zich laat in de 16de 
eeuw vanuit de Spaanse Zuidelijke Ne-
derlanden in de nieuw gevormde Repu-
bliek in Amsterdam en Leiden gevestigd 
en daar snel aanzien verworven. Isaac 
(1598-1676), aartsvader van de Neder-
landse Commelin tak, beschreef en pu-
bliceerde twee duizend planten van de 
Hortus Medicus. Dit was een met steun 
van burgemeester Nicolaas Witsen 
opgerichte tuin, voor het kweken van 
planten met een medicinale werking. 
Deze benutte de grond van het voorma-
lige Regulierenklooster en bevond zich 

buiten de toenmalige stad waar nu de 
kruising Keizersgracht / Utrechtsestraat 
ligt. Dit gebied werd echter bij de stad 
getrokken in het kader van de vierde 
uitleg van de grachtengordel. Enige tijd 
werd voor de Hortus een deel van het 
Binnen Gasthuisterrein benut. 
Isaacs zoon, Johannes Commelin (1626-
1692), oudere broer van Caspar de 
stadshistoricus, stichtte in 1682 samen 
met burgemeester Joan Huydecoper van 
Maarsseveen de nog steeds bestaande 
Hortus Botanicus in de Plantage. 
Caspars zoon, ook Caspar (1668-1731) 
genaamd, neef van Johannes, studeerde 
geneeskunde en botanie te Leiden en 
vestigde zich als arts in Amsterdam. 
Deze Caspar kreeg in 1696 de positie 
van botanicus bij de Hortus, die tot voor 
enkele jaren door zijn oom bekleed was. 
Vanaf 1706 was hij tevens hoogleraar 
botanie aan het Atheneum Illustre. Hij 
maakte in de familietraditie naam met 
fraaie plantkundige publicaties waarbij 
hij ook gebruik maakte van werk dat 
zijn oom begonnen was. Met zijn collega 
Frederik Ruysch, ook arts / botanicus, 
kwam hij tot een taakverdeling waarbij 
Ruysch de inheemse planten en hij de 
tropische planten beschreef. De positie 
van Huydecoper als bestuurder bij de 
VOC en meervoudig burgemeester van 
Amsterdam zorgde voor aanbod van 
tropische planten. 

Maria Sybilla Meriambrug
Caspar Commelin publiceerde ook het 
werk van Maria Sybilla Meriam (1647-
1717). Deze ondernemende kunstenares 
van Duitse afkomst reisde in 1699 op 
52-jarige leeftijd met haar dochter naar 
Suriname, waar zij magnifieke gede-
tailleerde afbeeldingen van planten 
en insecten vervaardigde. Haar werk 
was onlangs nog te bewonderen op de 
Surinametentoonstelling in de Nieuwe 
Kerk. De Maria Sybilla Meriam wandel-
brug verbindt de Middenweg met Park 
Frankendael. #
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Het Phytopathologisch Laboratorium 
‘Willie Commelin Scholten’ bestond 
vanaf 1894 meer dan honderd jaar 
zelfstandig toen het in 2005 opging in 
het Biodiversity Institute. Het was een 
voorbeeld van de nieuwe professionele 
wijze waarop natuurwetenschappe-
lijk onderzoek gaande de 19de eeuw 
vormgegeven werd. De stichting van het 
laboratorium werd mogelijk gemaakt 
door Hendrina Scholten-Commelin 
en echtgenoot. Hun zoon Willie Com-
melin Scholten (1867-1893) was jong 
overleden toen hij student biologie 
was bij professor Hugo de Vries. Via 
zijn moeder was hij verwant aan de 
17de-eeuwse Commelin-dynastie van 
plantkundigen, drukkers, publicisten en 
uitgevers. Ter nagedachtenis aan hun 
zoon financierden de ouders de oprich-
ting van het laboratorium dat zijn naam 
ging dragen. 

Schimmelonderzoek nu
Wetenschappelijk onderzoek naar 
schimmels gaat inmiddels niet meer 
uitsluitend over plantenziekten. De 
fundamentele rol van bodemschimmels 
in de wisselwerking met het wortelstel-
sel van planten blijkt een uiterst subtiele 
relatie met een enorme diversiteit die 
bepaald wordt door de plaatselijke om-
standigheden en beplanting. Nu staat 
vast dat planten de door fotosynthese 
in de bladeren gevormde suikers via de 
wortels ook overdragen aan bodem-
schimmels. Deze schimmels dragen in 
ruil voor de suikers aan de wortels de 
mineralen over die zij uit de bodem 
gemobiliseerd hebben.
Een recente ontwikkeling is dat schim-
mels wellicht een directe rol kunnen 
spelen in de industriële voedselproduc-
tie van proteïnes / eiwitten als alterna-
tief voor vleesconsumptie. Daarnaast 
is gaandeweg gebleken dat schimmels 
een krachtig natuurlijk middel zijn bij 
het opruimen van bodemverontreini-
gingen. 
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Wilde je als kind al vertaalster worden?
Na mijn studie kunstgeschiedenis 
werkte ik een tijd in Rome en op Sicilië 
als gids. Toevallig zag ik toen ik 31 jaar 
was een aankondiging van de verta-
lersopleiding. Bij het Instituut voor 
Vertaalkunde kwam ik Karina van 
Santen tegen en daarmee had ik gelijk 
een klik. Toen we bijna klaar waren 
met die studie hoorden we dat ze bij 
uitgeverij De Bezige Bij iemand zochten 
om Company van Beckett te vertalen. Ik 
heb ze gebeld en zij zeiden ‘maak maar 
een proefvertaling’. Ze bekeken die 
proefvertaling en vonden die prima, 
vervolgens zijn Karina en ik het hele 
boek gaan vertalen. Vanaf die tijd - het 
was 1985 - vertaal ik meestal samen 
met haar. 

Beheersten jullie het Engels toen in 
voldoende mate om een boek van 
Beckett te kunnen vertalen? 
Als vertaler moet je vooral het Neder-
lands goed beheersen en het Engels 
goed kennen. Je bent wel wantrouwend 
over je eigen kennis van het Engels. Je 
weet vaak ongeveer wat iets betekent 
maar je wilt het zeker weten, daarom 
zoek je veel op. 

Wat is jullie werkwijze?
We knippen het boek in stukken, om en 
om, en die sturen we na een vertaling 
te hebben gemaakt naar elkaar. Vervol-
gens leveren we volop commentaar op 
die vertaalde onderdelen en mailen die 
opnieuw naar elkaar. Dat gaat zo een 
paar keer heen en weer, tot we tevre-
den zijn, dan plakken we alle stukken 
aan elkaar en lezen ieder het hele boek 
nog minstens één keer helemaal achter 
elkaar. 

Zijn er onderwerpen die je lastig 
vindt?
We hebben ooit een boek van Rebecca 
Solnitt vertaald. Vervolgens kregen we 
weer een vertaling aangeboden van 
een van haar boeken maar dat hebben 
we niet gedaan. Het is een schrijfster 
waar we geen affiniteit mee hebben, 
daarom laten we haar boeken graag 
aan iemand anders over. We hebben de 
luxe dat we boeken kunnen afwijzen 
die ons niet liggen, maar soms komen 
we daar te laat achter en zijn we al 
begonnen aan de vertaling. Rampzalig 
is dat niet, maar je bent maanden met 
een boek bezig, dan is het wel zo pret-
tig als je het zelf een goed boek vindt. 

We hebben ook een keer een thriller 
van Karen Slaughter vertaald met een 
scene waarin iemand verbrandt en 
vervolgens vastplakt aan de zitting van 
een auto, allemaal heel onsmakelijk. 
Dat zijn niet mijn favoriete scènes. Erg 
vond ik het niet, dingen worden ook 
wel een beetje abstract als je aan het 
vertalen bent. Ik heb eens een boek 
vertaald van Catherine Millet, samen 
met een andere vertaalster, waar heel 
veel seks in voorkwam. We zaten aan 
de keukentafel te bedenken welke 
woorden we zouden gaan gebruiken 
voor het mannelijke geslachtsdeel, daar 

kregen we de slappe lach van. Dat had 
iets hilarisch. Karina en ik zijn op een 
punt gekomen - we krijgen nu beiden 
AOW - dat we het liefst alleen nog maar 
dunne, moeilijke boeken zouden willen 
vertalen van bijvoorbeeld Claire-Louise 
Bennett en Ali Smith, pittig en uitda-
gend werk. 

Blijf je nog lang doorgaan met ver-
talen?
Ja, zolang mijn hoofd het goed blijft 
doen, ga ik ermee door. Ik vind het 
gewoon heel leuk werk. #

Europese Literatuurprijs 2023
Tekst: Evelien Polter | Fotografie: Frank Schoevaart

Dit jaar gaat de Europese Literatuurprijs 2023 naar Claire-Lou-
ise Bennett en haar vertalers Karina van Santen en Martine 
Vosmaer. De prijs bekroont de beste hedendaagse Europese 
roman die in het voorgaande jaar in Nederlandse vertaling is 
verschenen. Kassa 19 heet de roman. Het is de tweede keer dat 
deze vertalers in de prijzen vallen. Alle reden om de in Oost 
wonende Martine Vosmaer eens te interviewen! 

Martine Vosmaer heeft mede de bekroonde roman Kassa 19 vertaald

Later wil ik groot worden
Tekst: Jim Jansen | Fotografie: Eddy Ellert

Journalist Jim Jansen en fotograaf Eddy Ellert begeven 
zich door de straten van Amsterdam-Oost en komen be-
kende- en onbekende buurtgenoten tegen. Deze keer  
Scipio Schippers, auteur van de kinderdichtbundel Later 
wil ik groot worden.

Eigenlijk wilde ik met fotograaf 
Eddy koers zetten richting de 

Ruyschstraat. Tot december 2021 was 
daar namelijk cafe De Ruyschkamer, de 
Ruysch voor vrienden, gevestigd. Het 
etablissement was globaal gesitueerd 
tussen Bakker Hartog en de Amstel 
en bijna wekelijks kwam  ik er wel. 
Om een van de meer dan honderdtien 
speciaal bieren te proeven. Om een 
spelletje te spelen. Of gewoon om even 
een praatje te maken met Scipio, de 
eigenaar van deze kroeg.

Maar vroeger was alles beter en Doe 
Maar bezong het al eens treffend: Alles 
gaat voorbij. Het drietal opeenvolgen-
de lockdowns dankzij corona was de 
dolksteek voor dit geweldige café. Maar 
gelukkig niet voor Scipio. Die niet bij de 
pakken bleef neerzitten en een mees-
terlijke dichtbundel voor kinderen van-
af een jaartje of zes schreef. Daarom 
begaf ik me op een mooie vrijdagmid-
dag niet naar een café, maar naar de 
school van zijn oudste zoon, alwaar de 
boekpresentatie van kinderdichtbundel 
Later wil ik groot worden plaatsvond.

Onwillekeurig associeer ik Scipio altijd 
met een Westmalle Dubbel, een van 
mijn favoriete Belgische biertjes die ik 
altijd dronk in de Ruysch, maar op deze 

presentatie hield ik me keurig aan de 
aanmaaklimonade. Dat maakte deze 
bijeenkomst op een bepaalde manier 
nog feestelijker. Scipio vertelde op het 
podium over (en aan) zijn moeder, die 
hem elke avond voorlas uit Annie M.G. 
Schmidt. Maar in tegenstelling tot het 
werk van Schmidt is deze bundel ge-
richt op inclusiviteit en diversiteit. Dus 
het is niet de man die naar zijn werk 
gaat terwijl de moeder thuis voor de 
kinderen zorgt, maar andersom. 

De gedichten zijn niet alleen herken-
baar en grappig, de bundel wordt 
treffend gecompleteerd door de mooie 
illustraties van Tamara Boon. 

Terwijl er al in de hoek van het school-
plein de eerste exemplaren van hand 
tot hand gaan, draagt Scipio voor uit 
eigen werk. Kinderen joelen van her-
kenning en dan volgt het hoogtepunt: 
zoontje Flynn van zeven krijgt het 
eerste exemplaar. Daarna is het feest, 
mede omdat LÜNA (Lucy Latuperissa 
en Nena Jansen), wel bekend bij de le-
zers van deze rubriek, prachtige liedjes 
spelen en Scipio nog uren aan het sig-
neren is. Op weg naar huis passeer ik 
café Dorst, een van de weinige kroegen 
in Amsterdam-Oost waar je nog een 
Westmalle dubbel kan krijgen. Ik be-
sluit te stoppen en proost op Scipio en 
zijn bundel: Later wil ik groot worden. #
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Tekst: Melissa Plomp
Illustratie: Ruud Meijer

En toen...

De avond valt over de Oosterbegraaf-
plaats. De herfstwind blaast gele 
bladeren uit de iepen en beuken die 
donker tegen de hemel afsteken boven 
de oude graven. Een stelletje loopt 
gearmd langs de Mauritskade en slaat 
af naar de Linnaeusstraat. Het meisje 
kijkt huiverend opzij naar de rijen 
stille graven, deels overwoekerd door 
het hoge gras en struikgewas. Een flau-
we straal maanlicht schijnt tussen de 
kalende boomtoppen door. Het meisje 
blijft met een ruk staan. Ze begint te 
sidderen en wijst naar de graven. Daar 
zweeft tussen de struiken een vage 
gesluierde gestalte. De verschijning 

blijft zweven tussen de bomen. Heen 
en weer.
Voorbijgangers blijven nieuwsgierig 
staan. Waar wijst dat stel zo geschrok-
ken naar? Wanneer zij de zwevende 
gedaante ontwaren in het invallende 
duister, klinken geschokte uitroepen. 
De menigte op de Linnaeusstraat 
groeit en groeit. Dan schuift er een 
wolk voor de bijna volle maan en is de 
verschijning verdwenen.

De dagen daarna vormt zich iedere 
avond een oploop van mensen die de 
geestverschijning met eigen ogen wil-
len zien. Een aantal agenten wordt er 
heen gestuurd om de menigte uiteen 
te drijven. Zij hebben de sleutel van 
de toegangspoort bij zich en dapper 

begeven zij zich met lantaarns op het 
kerkhof. Enige tijd later komen zij 
grijnzend terug. ‘Mensen, ga naar huis. 
In het stuk waar jullie geest rondwaart 
staat enkel een wit paaltje dat het 
maanlicht vangt. Het schijnsel op dat 
paaltje is alles wat jullie zien.’ Mor-
rend en teleurgesteld gaan de mensen 
uiteen.

De volgende ochtend leest journalist 
Bram het hele verhaal in een hoekje 
van zijn krant ‘Het Huisgezin’. Hij 
lacht smakelijk, maar wanneer hij 
daags daarna naar de hoofdstad moet, 
kan hij het niet laten om de ‘verschij-
ning’ zelf te gaan zien. En hij is niet 
de enige. Nog steeds komt er een klein 
groepje mensen, dat niet overtuigd is 

Het spookuur (deel 1)
door het verhaal over het paaltje, om 
met eigen ogen te zien wat er ver-
schijnt op het kerkhof. Eenklaps voelt 
Bram een kilheid over zijn lichaam ko-
men. Zijn handen beven en zijn knieën 
knikken. De haren op zijn armen staan 
rechtovereind. Tussen de bomen ziet 
hij de gesluierde gestalte zwevend 
boven de grond, heen en weer tussen 
de bomen en de grafstenen. Huiverend 
gaat hij naar zijn hotel, niet zeker van 
wat hij nu net gezien heeft. Maar een 
paaltje?

De volgende dag besluit Bram de 
gepensioneerde doodgraver van de 
Oosterbegraafplaats op te sporen. De 
oude man zit rustig zijn pijp te ro-
ken in zijn kamertje, niet ver van de 
begraafplaats. Maar steeds zenuwach-
tiger hoort hij Bram aan. Dan legt hij 
zijn pijp neer en begint zijn verhaal: 
‘Ik wist dat zij weer zou komen. Iedere 
vijf jaar herhaalt het zich. Mijn vader 
was al doodgraver op de Oosterbe-
graaplaats, toen ik nog een knaapje 
was. Wij woonden op de begraafplaats 
in een arbeidershuisje. Mijn vader 
waarschuwde mij om daar uit de 
buurt te blijven. U moet weten dat het 
graf waar zij verschijnt van een baron 
is. Hij verkocht zijn ziel aan de duivel.’ 
Verstoord kijkt hij op naar Bram. ‘Lach 
er maar niet om, jongeman. Dat jullie 
vandaag de dag nog zo weinig geloven 
in het bovennatuurlijke...’ #

Benen zijn er om mee te lopen
én op te staan, dat is al zolang
wij op de aardbol rondgaan

echter mijn rechterbeen besloot
op een dag dat-ie liever bleef staan
heel wat argumenten roerde ik aan

toch vond mijn been dat-ie niet
langer moest lopen, hij weigerde
zelfs nog één stap te verzetten

op die bewuste plek heb ik hem
toen maar afgekoppeld, want
ík wilde toch écht verder

Het verhaal van het witte 
paaltje haalde echt de dag-
bladen in oktober 1915. Een 
groot deel van de oude Oos-
terbegraafplaats, naast het 
Oosterpark was toen al geruimd 
voor de aanleg van wat nu het 
Tropeninstituut is. Maar het 
deel aan de Linneausstraat lag 
er nog onaangeroerd bij. Eén 
journalist, Bram van Brabant, 
plaatste enkele weken later zijn 
verhaal over zijn gesprek met 
de doodgraver. Dat leest u in 
Dwars 239. En of Bram het zelf 
nu serieus nam? 

Uit: ‘Beelden van Oost’ van Méland Langeveld (te koop bij Linnaeus boekhandel).
Beeld: ‘Noch einmal’ van Henk Visch, staat aan de Polderweg, schuin tegenover bierbrouwerij Poesiat & Kater. 
Daar geplaatst eind juni 2018.

sindsdien dicht de dichter met
één been, hinkt nota bene elke
dag langs zijn verloren been

echter met de dag wordt dat
been donkerder én langer
nu is-ie al tot zes meter uitgerekt

de dichter vraagt zich telkens
af tot hoe hoog zijn been
uiteindelijk wortelschiet

en hoopt dat ooit zijn been besluit
het leven met hem te delen.

Verloren been
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Poppentheater Koos 
Kneus 
Voorstellingen op zondagen, altijd 
inclusief schminken.
zo 29 okt en 5 en 12 nov 11.00 – 
12.15:  
Het kleine meisje in de grote boom! 
(2-4 jr) 
door gastspeler: Lulu’s poppenthea-
ter (Marloes Gies) 
zo 29 okt en 5 en 12 nov 13.00 – 
15.00: 
Het geheimzinnige bos! (4-8 jr)
door gastspeler: Lulu’s poppenthea-
ter (Marloes Gies)
zo 19 en 26 nov en 3 dec 11.00 – 
12.15: 
Sinterklaasvoorstelling: Bibi en het 
verdwaalde paard (2-4 jr)
door gastspeler: Scratch Marionet-
ten (Janet Cratchley)
zo 19 en 26 nov en 3 dec 13.00 – 
15.00: 
Sinterklaasvoorstelling: Er staat een 
paard in de tuin! (4-8 jr)
door gastspeler: Scratch Marionet-
ten (Janet Cratchley)
zo 10 dec 11.00 – 12.15:  
Jan Klaassen en het eigenwijze ei 
(2-4 jr) 
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem) 
zo 10 dec 13.00 – 15.00: 
Jan Klaassen en de vieze beesten 
(4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem) 
zo 17 dec 11.00 – 12.15:  
Een huishouden van Jan Klaassen 
(2-4 jr) 
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem) 
zo 17 dec 13.00 – 15.00: 
Jan Klaassen en Katrijn en de grote 
broze wolf (4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem) 
zo 24 en 31 dec gesloten 
Reserveren noodzakelijk! Via web-
site of tel.nr. 020-6928532.
Voor reserveren en meer info: 
www.kooskneus.nl 

Plein Theater 
vr 27 okt en za 28 okt 20.30: 
Sporen van Haar @ Bijlmer Parkthe-
ater Amsterdam
Plein Theater & Kula Skoro
vr 27 okt 20.30: 
Oosterpoke Stand Up Comedy 

Showcase 
zo 29 okt 14.00 en 16.00: 
Het ministerie van Mooie Mensen – 
De Witte Pomp (8+)
do 2 nov 20.30: 
Black Ash – Andrea Hackl
wo 8 nov 15.30: 
KoKeRS – DadoDans | Gaia Gonnelli
do 9 nov 20.30: 
Moving On! – Sway – Andreas Han-
nes
vr 17 nov 20.30: 
Oosterpoke Stand Up Comedy 
Showcase 
za 18 nov 20.30 en zo 19 nov 
16.00: 
The liminal passage – Dorit Weintal 
& Salvoandrea Lucifora (première) 
za 25 nov 20.00: 
Tribute to me – Martijn Joling
zo 26 nov 15.00: 
Nieuwe Noten Amsterdam: Strings 
Double Bill: Miriam Overlach (harp), 
Dario Calderone (contrabass)
za 9 dec 20.00: 
Nieuwe Noten Amsterdam: Scha-
duwspel: Jelmer de Moed (klarinet), 
Elisabeth Hetherington (sopraan)
zo 10 dec 15.00: 
Topsy Turvy – Keren Levi | Never-
Like (4+)
Zie verder: www.plein-theater.nl

Badhuistheater
za 28 okt 20.00: 
Wonderful CZ comedy theatre with 
Pepa and Martin
za 4 en zo 5 nov 19.30: 
The Skin of our Teeth by Thornton 
Wilder
vr 17 en za 18 nov 20.00: 
‘Seminar’, a stunning comedy by 
Theresa Rebeck with Gogoheart 
film and stage
vr 24 nov 19.00: 
Slovak standup Silné Reci
vr 1 en za 2 dec 20.00: 
The Trial by Franz Kafka from LET
za 9 dec 20.00 en zo 10 dec 15.30: 
Where’s my money by John Patrick 
Shanley
Zie verder www.badhuistheater.nl 

Jungle Amsterdam
---ELKE WEEK---
van wo t/m za 12.00 – 17.00: 
Afvalpaleis en weggeefwinkel
2e locatie: Dapperstraat 76-82
elke ma 20.00 – 00.00: 
Kizz Meetup, met DJ Traybeatz

elke di 09.30 – 11.30: 
Sfera / Rond-Om Dansworkshops 
voor vrouwen uit Oost
elke wo 12.00 – 17.00: 
Repair Café Elektronica in Afvalpa-
leis
elke wo 20.00 – 22.00: 
Biodanza met Lyan
elke do 09.00 – 12.00: 
Jungle vrouwenochtend
elke do 12.00 – 17.00: 
Repair Café Textiel in Afvalpaleis
elke vr 11.00 – 13.00: 
Infopunt duurzaamheid in Afvalpa-
leis, inclusief groen- en afvalspreek-
uur
elk zo 18.30 – 23.00: 
Ecstatic dance Amsterdam
---AGENDA---
vr 27 okt 20.30 – 02.30: 
Kizz Meetup
zo 12 nov 20.00 – 00.00: 
Lindy Hop
za 25 nov 15.00 – 18.00: 
Gerlinde Esser, leerlingenpresen-
tatie
zo 26 nov 19.00 – 23.00: 
Tango Salon met DJ Arjan ‘el Ir-
resistible’
zo 10 dec 20.00 – 00.00: 
Lindy Hop
Zie verder www.jungle.amsterdam 

Tropenmuseum
---TENTOONSTELLINGEN---
Nu te zien: 
Someone is getting rich
16 kunstenaars onderzoeken de 
relatie tussen kolonialisme en het 
mondiale financiële systeem
t/m 3 maart 2024: 
Diva’s: bezieling en beleving in 
Arabische muziek en cinema
t/m 21 april 2024: 
Plastic Crush
t/m 1 juli 2024: 
Sabi Suriname
altijd te zien: 
Onze koloniale erfenis 
altijd te zien: 
What’s the story?
altijd te zien: 
Things That Matter
Meer info, ook over eenmalige acti-
viteiten: www.tropenmuseum.nl 

Framer Framed
---EXPOSITIES---
t/m 14 jan 2024 di – zo 12.00 – 
18.00: 

Performing Colonial Toxicity, an 
exhibition by Samia Henni
---AGENDA---
za 28 okt 15.30 - 17.00: 
Performing Colonial Toxicity: the 
Testimony Translation Project
za 28 okt 18.00 – 20.30: 
Performing Colonial Toxicity: Cine-
matic Documents
Meer info: framerframed.nl

Tot Zover
 t/m 11 febr 2024, wo t/m zo 11.00 
– 17.00: 
Een Lekkere Dood
Wat eten we bij afscheid en rouw?
Meer info: www.totzover.nl 

De Nieuwe Ooster
 elke eerste zondag van de maand 
om 13.00: 
Rondleiding door Stichting Arbore-
tum De Nieuwe Ooster; opgeven via 
www.denieuweoosterbomenpark.nl 
 elke laatste zondag van de maand 
om 11.00: 
Nabestaandencafé in café Roosen-
burg; info: m.smeding@amster-
dam.nl 
 zo 29 okt 12.00:  
Dode Schrijvers, Levende Woorden: 
bezoek graf van Frans Pointl met 
dichter Jos van Hest; aanmelden via 
c.van.der.elst@amsterdam.nl
Meer info: www.denieuweooster.nl 

De Nieuwe KHL
vr 27 okt 20.30: 
Mr Ferocious Unplugged
zo 29 okt 16.00: 
Leoni Jansen & Jeroen Kramer: 
Vette Duetten
Meer info: https://denieuwekhl.nl 
 zo 5 nov 16.00 en 20.30: 
Alex Roeka: Nieuwe Dromen
wo 8 nov 19.30: 
Popup Choir: Rondé  – Love Myself
vr 10 nov 20.30: 
Jaap Boots – Bambalam – De Show
zo 12 nov 16.00: 
Elsje en de Bluesmannen
zo 19 nov 15.30: 
KHL Chantant: Geloof, Hoop en 
Liefde
do 23 nov 20.00: 
Pittige Mosterd: Bert Kommerij
vr 24 nov 20.30: 
Abel’s Americana
zo 26 nov 16.00: 
Deborah Parlor

vr 1 dec 20.30: 
Machteld chante Shaffy
zo 3 dec 16.00: 
Café Mille Colonnes
wo 6 dec 19.30: 
Popup Choir: Follow Rivers
do 7 dec 20.00: 
Pittige Mosterd: Marjolein Moor-
man
zo 10 dec 16.00: 
Britta Maria: De Omweg – En Route
Meer info: www.denieuwekhl.nl 

Badhuistheater
Boerhaaveplein 28
badhuistheater@gmail.com

Plein Theater
Sajetplein 29
020-6654568.

Tropenmuseum
Linnaeusstraat 2 
020 5688200 

Poppentheater Koos Kneus
Iepenplein 40
020-6928532

Jungle Amsterdam
Tweede van Swindenstraat 26 
020-7373326,

De Nieuwe KHL
Oostelijke Handelskade 44A
020-7791575

Framer Framed
Oranje-Vrijstaatkade 71

Tot Zover
Kruislaan 124

Adressen 

*Donderdag 9 november om 16.30 uur is 
er de traditionele Kristallnacht herden-
king 2023 bij het Muiderpoortstation / 
Oosterspoorplein.

*KNST KRCHT is het 5e evenement van kunstplatform 
kunstRUIM en vindt plaats op zaterdag 18 en zondag 19 
november 2023 van 11.00 tot 17.00 uur in het hotel Hyatt 
Regency Amsterdam (Sarphatistraat 104), de Plantage 
Dokzaal (Plantage Doklaan 8) en Galerie kunstRUIM 
(Jodenbreestraat 25). Kunstliefhebbers kunnen genieten 
van werk van 48 beeldend kunstenaars uit de Plantage, 
Weesperbuurt en Kadijken.  
Er zijn tijdens het evenement rondleidingen en work-
shops en er is een speciaal uitgezette kunstroute.  
Toegang en meedoen is gratis. 

Kijk voor onder  
andere meer agenda-

informatie op 
www.oost-online.nl

KunstRUIM

Kristalnacht
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Galileo wil leven op Krugerplein

Het begint donker te worden en om 
zeven uur striemt een hoosbui het 
Krugerplein. Onder een boom probe-
ren wat acteurs te schuilen. De tech-
niek komt aan in het busje. Nog even 
wachten, of toch maar ergens naar 
binnen gaan voor de repetitie? Dan 
druppelt het nog wat na en komt ook 
Wil met haar klapstoeltje het plein op. 
We blijven en gaan beginnen.

Twijfel, rekenen, waarheid
Wil woont al 77 jaar op de Transvaal-
kade en speelt ‘volk’. Ze mag Galileo 
uitschelden voor mafketel en sterren-
fluisteraar. Willemijn is de jongste met 
haar 13 jaar en steelt de show met een 
radslag en het vinden van de telescoop 
waar Galileo zo’n behoefte aan heeft.
Het eerst treden drie figuren aan die 
enthousiast al dansend, scanderend en 
zingend ons inleiden in de wereld van 
de zestiende eeuw. Hun conclusie is: 
‘De zon draait om de aarde en de aarde 
niet om de zon.’ Zij zijn geleerden, 
denken de waarheid te weten en laten 
geen twijfel toe. Dit is het uitgangspunt 
waar Galileo tegenin gaat. Zijn waarne-
mingen laten zich niet verklaren door 
wat men algemeen aanneemt als waar-
heid. Zijn berekeningen leiden hem tot 
een andere conclusie.

Huwelijk op Steve Bikoplein
‘Onze voorstelling is een eindresul-

taat van het kunstproject ‘Waarheden, 
Heden Waar,’ legt regisseur Diane 
Elshout uit. ‘We hebben de letters van 
DE WAARHEID op het plein gehad en 
ze meegenomen naar andere plekken 
waar de buurt samen is gekomen. Ge-
leidelijk aan zijn de letters veranderd, 
soms in kunstwerken, maar er is ook 
een omgetoverd tot leenbibliotheekje. 
Ook is er een rechter gekomen om met 
buurtbewoners te praten over wat de 
waarheid en rechtspraak met elkaar te 
maken hebben.’
Elshout vormt samen met Noud Ver-
have en Janine Toussaint het kunste-
naarscollectief Moving Arts Project 
(MAP). ‘We maken projecten in de 
buurten met de mensen die daar wo-
nen. Een aantal jaren geleden bijvoor-
beeld rond het Bikoplein. Daar hebben 
we een voorstelling rond Romeo en 
Julia gemaakt.’ Ik herinner mijzelf dat 
twee vrienden daar toen voor één dag 
een huwelijk konden sluiten. Net als bij 
dit project bracht MAP toen buurtbewo-
ners samen rond een inspirerend idee.

Zwaar tellen
Bus 37 bromt langs en terwijl Galileo, 
alias Pablo van Wetten, zijn telescoop 
wil aanbieden aan de geleerden zodat 
ze zelf eens kunnen kijken, loopt een 
stelletje verwonderd dwars door de 
spelers heen. Natuurlijk krijgen ze een 
korte uitleg als ze aan de andere kant 

Tekst: Anneke Hesp | Fotografie: Moving Arts Project

Tijdens de eerste les kijken de 
kinderen naar constructies van 
beroemde bouwwerken van 
steen, klei, hout tot beton. Ze gaan 
experimenteren met verschillende 
verbindingstechnieken. Ze stape-
len, rangschikken, vervormen en 
verbinden karton tot kleine ruim-
telijke objecten.

Architecten in de dop
Mensen zijn bouwers, maar 
iedereen woont verschillend. Wat 
komt er allemaal kijken bij het 
bouwen van een huis? Spelender-
wijs onderzoeken de kinderen het 
‘bouwterrein’. Dit lesprogramma 
van De Rode Loper op School hoort 
bij de discipline kunst & techniek. 
De lessen sluiten aan bij de wens 
van veel scholen om kinderen 
onderzoekend en ontwerpend te 
laten leren.
In de tweede les laten de leerlingen 
zich inspireren door verschillende 
patronen waarmee bouwwerken 
worden versierd. We zoomen in 
op Afrikaanse kleihuizen, bloem-

rijke houten huizen uit Oost Europa en 
Art Deco façades. ‘Door samen met de 
kinderen deze huizen te bouwen, krijg 
je ook leuke gesprekjes over hoe ze zelf 
wonen en wie hun familie is’, aldus 
Hedwig van Onna.

Ieder huis uniek
De kinderen brengen patronen en 
versieringen aan op hun bouwwerken. 
Ook de inrichting komt aan bod, van 
pop-up meubels, een trap, tot stapelbed 
en behang. In de laatste les vormen alle 
gebouwen samen een nieuwe stad en 
maken we met elkaar een wereldreis in 
de klas.
De kunsteducatielessen ‘Wereldarchi-
tectuur’ worden dit schooljaar nog aan 
15 klassen op basisscholen uit Amster-
dam Oost gegeven. Hedwig van Onna: 
‘Ik hoop dat ik kinderen ook thuis 
kan stimuleren om te bouwen, het 
bouwmateriaal ligt namelijk gewoon 
op straat, je hebt vrijwel niets nodig. 
Wat mij blijft fascineren is de onge-
compliceerde kijk en fantasie van de 
kinderen, alles is mogelijk met een stuk 
karton, en ieder huis is uniek’. #

Wereldarchitectuur; kleuters van de Lidwinaschool maken 
een reis door Afrika en laten zich inspireren door façades, 
patronen en vele kleuren. Beeldend kunstenaar Hedwig van 
Onna begeleidt de kinderen bij het bouwen en ontwerpen 
van een fantasiehuis. 

Tekst: Wendeline Thole | Fotografie: De Rode Loper op School

Op wereldreis in de klas

Zeven keer is G.G. gespeeld. Het is een bewerking van Bertolt 
Brecht’s toneelstuk over astronoom en wetenschapper Galileo 
Galileï. Nu in een nieuw jasje gestoken aan de hand van verta-
lingen en improvisaties van de acteurs. De repetities op locatie 
waren niet altijd makkelijk. 

van het plein zijn aangekomen en ook 
nog een folder. De geleerden hebben 
trouwens geen zin om hun eigen aan-
names te testen en de situatie wordt 
moeilijk. We weten dat Galileo, door 
toe te geven, ontkwam aan de martel-
kamer en erger. Toen het gevaar was 
geweken, zou hij gezegd hebben: ‘En 
toch beweegt zij!’

Wellicht was Galileo een grotere held 
geweest als hij was blijven volhouden. 
Maar wat telde zwaarder? Hij onder-
hield al zijn broers en zussen, zijn 
vrouw en zijn kinderen. Tamelijk snel 
stelde de wetenschap hem in het gelijk, 
de katholieke kerk deed er een paar 
eeuwen langer over. #

De acteurs oefenen na de hoosbui op het Krugerplein



Deze keer ziet u niet werk van leerlingen in het middelbaar onderwijs 

maar van de Gerhardschool. Deze basisschool aan de Valentijnkade 

biedt onderwijs en zorg aan kinderen van 4 tot en met 12 jaar die te 

maken hebben met ingrijpende levenservaringen en traumaklachten 

waardoor zij onvoldoende kunnen profiteren van het onderwijs op een 

reguliere school. Elke zomer laten de leerlingen van de Gerhardschool hun werk zien in 

het Stadsloket Amsterdam Oost. Afgelopen schooljaar presenteerden zij 

schilderijen rond het thema “Amsterdam” en “Meisje met de parel”. Dat 

kan door de stichting Art4elkaar, die al elf jaar op deze basisschool edu-

catieve kunstprojecten aanbiedt. De leerlingen krijgen kunstgeschiedenis, 

fotografie, schilderen, tekenen en boetseren. Ze maken animatiefilms 

met muziek en geluid en presenteren hun werk. Zo leren ze om ideeën 

uit te wisselen en samen te werken terwijl ze met plezier aan de slag zijn 

met kunst en cultuur. Deze foto’s zijn van Piet Musters en Art4elkaar. De filmpjes van de 

leerlingen zijn te zien op www.youtube.com/user/art4elkaar
 
Meer weten?
Kijk op www.gerhardschool.nl en www.art4elkaar.com
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Tekst en fotografie: Jaap Kamerling

Tekst en fotografie: Dick Feenstra

‘We wíllen rigoureus vergroenen’   

De groenste begraafplaats

Amsterdam is een van de groenste 
steden van Europa. Met een miljoen 
bomen telt de stad meer bomen dan 
inwoners. De groei van de stad en 
klimaatverandering maken groen nog 
belangrijker. Groen helpt afkoelen bij 
hete dagen en regenwater opvangen.
‘Ja, we willen rigoureus vergroenen,’ 
zegt de enthousiaste politicus en ‘we 

NDV brengt mensen met elkaar in 
contact die geïnteresseerd zijn in bomen 
of er beroepshalve mee bezig zijn. De 
vereniging verzorgt de publicaties Arbor 
Vitae en Dendroflora en voor leden en 
niet-leden organiseert ze excursies.

De ‘Oude’ Ooster
De oorspronkelijke Oosterbegraafplaats 
werd op 1 januari 1866 geopend, net 
buiten de Muiderpoort en de stads-
muur. In nog geen achtentwintig jaar 
werden er 108.061 personen begraven. 
De Ooster werd op 1 mei 1894 geslo-
ten. In 1910 werden bijna alle graven 
ontruimd op het terrein waar sinds 1926 
het gebouw van het Koninklijk Instituut 
voor de Tropen staat. Niet ver daarnaast 
werden een HBS en het Laboratorium 
voor Gezondheidsleer gebouwd, het 
Anatomisch Laboratorium, dat gebruik 
kon maken van de aanwezige skeletten 
voor onderzoek. Het laatste deel van de 
begraafplaats werd in 1956 ontruimd. 
Een deel ervan is opgegaan in het Oos-
terpark.

Schilderen met bomen
Op 1 mei 1894 werd ‘De Nieuwe Oos-
terbegraafplaats’ geopend. Na de bouw 
van het crematorium honderd jaar later 
kreeg het de naam ‘De Nieuwe Ooster’. 

hebben een waanzinnig team’ om dat te 
doen. ‘Maar,’ erkent hij, ‘We hebben in 
Oost een achterstand ten opzichte van 
de rest van de stad, behalve in Water-
graafsmeer.’

Stompjes
En dan de aanleiding voor dit interview. 
Beleid is, dat elke boom die vanwege 

Volgens zijn Groenvisie wil Amsterdam verder vergroenen: in 
tien minuten kunnen wandelen van voordeur naar park en 
waar het kan worden tegels, bakstenen en asfalt vervangen 
door groen. Ronkende taal? We hebben onze bedenkingen en 
praten met stadsdeelbestuurder Rick Vermin.  

storm of ziekte wordt gekapt en min-
stens 30 cm dik is, wordt vervangen. 
Maar alleen al vlakbij op Middenweg en 
Linnaeusparkweg staan tien stompjes 
van gekapte bomen: lege, beeldverpes-
tende plekken in een monumentale 
omgeving.

Vermin: ‘Dit heeft te lang geduurd. De 
Middenweg wacht op groot onderhoud 
en dan nemen we de bomen volgend 
najaar mee. Allereerst verbeteren we 
dan de grond rond de bomen. En de Lin-
naeusparkweg: dat zullen we nagaan. 
Ja, de zaak is wat versloft maar we heb-
ben extra mensen ingezet.’

Luciferhoutjes
Nu hoeft een gekapte boom officieel niet 
op dezelfde plaats vervangen te worden. 
Compensatie kan ook elders in de stad. 
Maar het gaat hier toch ook om bele-
vingswaarde? Wat heb je er als bewoner 
van Oost aan als een gekapte boom 
ergens diep in West wordt gecompen-
seerd?
Vermin: ‘We streven altijd naar vervan-
ging ter plaatse maar er spelen allerlei 
factoren een rol. Heeft de boom op die 
plek voldoende groeiruimte, hoe zit het 
met de schuilgelegenheid voor diertjes 
etcetera.’
Ook is er volgens Rick om de twee à 
drie jaar controle van de kwaliteit van 
de bomen. Of ze ziek zijn, nog veilig of 
gesnoeid moeten worden.
De gemeente wil het aantal stabiel hou-
den, maar waarom eigenlijk niet méér 

bomen? ‘Dat willen we, maar dan geven 
we het Oostelijk Havengebied prioriteit. 
Daar zijn veel te weinig bomen. Onlangs 
is aan de Piet Heinkade nog 2400 vier-
kante meter groen toegevoegd.’

Hoe zit het met het Hogewegpleintje? 
Een kastanje is nu vervangen door een 
luciferhoutje en dat op zo’n prachtig 
plein? Rick: ‘De vier overige kastanjes 
zijn ook al een beetje ziek als gevolg 
van een bacterie. Geleidelijk aan en per 
boom moeten we op den duur verder 
vervangen.’ Met luciferhoutjes? ‘Nou 
jonge boompjes groeien sneller dan her-
plante oude bomen, passen zich beter 
aan en uiteindelijk zie je het verschil 
niet meer.’ Pleinbewoonster Marian wil 
graag dat de boomspiegels zo worden 
verbeterd, dat regenwater en zuurstof 
de wortels beter bereiken.

Tegeltje lichten
Tenslotte: Wat doet u aan verstening 
van tuintjes en het inrichten van gevel-
tuintjes? Rick: ‘Actie ‘Tegel eruit, groen 
erin’ is een groot succes. De gemeente 
doet het gratis voor je.’ En Mariëlle op 
de Linnaeusparkweg zien we dagelijks 
in de weer met een schitterende berm-
tuin vlakbij het pleintje.
Liefst willen veel bewoners op de ber-
men aan weerszijden van het pleintje 
meer groen in plaats van parkeerplaat-
sen. Rick is daar voor, maar niet zonder 
draagvlak.
Wie bezwaar wil maken tegen kap van 
een boom of struik gaat naar de pagina 
‘Kennisgevingen’ op de website van de 
gemeente. En voor tegeltje lichten:  
‘Wonen en leefomgeving’. #

Milieu

Omgezaagde boom Linnaeusparkweg 51: ‘de zaak is wat versloft’
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Woensdag 6 september werd het bomenpark van onze ge-
meentelijke begraafplaats De Nieuwe Ooster bekroond met een 
plaquette en oorkonde van de Nederlandse Dendrologische 
Vereniging (NDV) als de groenste begraafplaats van het land. 

Na meerdere uitbreidingen werd het 
een 33 hectare groot gedenkpark en 
een prachtig en stil wandelpark waar 
onder andere uilen en vleermuizen hun 
leefgebied hebben. Er groeien zo’n 2500 
bomen en heesters afkomstig uit alle 
werelddelen, verdeeld over meer dan 
duizend soorten.

De begraafplaats werd in 1889 ontwor-
pen door landschapsarchitect Leonard 
Anthony Springer. Het gedenkpark 
werd in 1894 aangelegd in Engelse land-
schapsstijl met kenmerkende kronkelige 
paden en een groot aantal boomsoorten 
die goed gedijen in het Nederlandse 
klimaat. Springer schilderde met de 
kleuren en vormen van bomen en 
beoogde dat graf- en parkbezoekers de 
schoonheid en troost van de bomen op 
de begraafplaats zouden ervaren. Met 
name vak 71, de kraamkamer van het 
arboretum, is voor bomenliefhebbers 
een bezoekje waard.

Plaquette met oorkonde
Gedenkpark De Nieuwe Ooster is het 
vierde park en de eerste begraafplaats 
in Nederland die een plaquette met oor-
konde kreeg vanwege de bijzondere col-
lectie aan bomen en activiteiten die het 
park toegankelijk maken voor publiek. 
De plaquette kreeg een plekje naast het 
beeld van Leonard Anthony Springer, 
die ook medeoprichter van de NDV is.
De plaquette is ook een beloning voor 
alle vrijwilligers van Stichting Arbore-
tum De Nieuwe Ooster en de gemeen-
telijke bomenman, Johan Mullenders. 
Zij plaatsen naambordjes bij bomen, 

verzorgen rondleidingen (de eerstvol-
gende is op 5 november om 13 uur), 
geven cursussen, organiseren klussen-
dagen en houden de informatie op hun 
website actueel. Veel bomen hebben 
nog geen bordje. Via www.denieuwe-
oosterbomenpark.nl kun je regelen dat 
op een boom een naambordje geplaatst 
wordt met daarop de gegevens van 
de boom, zoals de wetenschappelijke 
naam, de Nederlandse naam en voor 
zover bekend het land of de streek van 
herkomst. Op dit bordje kan verder 
een naam of tekst vermeld worden om 
iemand te gedenken. #

Johan Mullenders de ‘bomenman’ naast het beeld van Springer

Bezoekers ervaren de 
schoonheid en troost 
van de bomen

‘We hebben in Oost 
een achterstand’ 
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Tekst: Annette Douwes | Fotografie: Frank Schoevaart en Frits Wegenwijs

Prijswinnaars haiku   

Wie zaait zal oogsten en... soep eten!

Opgewonden en vol enthousiasme gaan 
de kinderen aan de slag. Er valt de ko-
mende lessen volop te oogsten: koolrabi, 
courgette, maïs, venkel, radijs, pepers, 
paprikaatjes, kruiden en de mooiste 
bloemen. De courgettes zijn reusachtig 
en sommige wortels ook. Trots en met 
veel plezier dartelen de kinderen door 
de tuintjes. Helaas is ook het onkruid 
welig gaan tieren - een pittige klus om 
aan te pakken, zeker vanwege alle 
brandnetels. De kinderen vinden het 
rotwerk, maar als beloning mogen ze 
bloemen plukken. Aan het einde van de 
lessen zit de ruime schooltuintas tjokvol 
met lekkere, gezonde groenten, kruiden 
en mooie boeketten.

Trots
De meester verzint soms speciale op-
drachten, zoals een mooie bos bloemen 
weggeven aan iemand die het moeilijk 
heeft. Dat blijkt aan te slaan bij zowel 
de gever als de ontvanger. Ook laat hij 
de kinderen een mooie bloemenkrans, 
-ketting of -decoratie maken. Heel cre-
atief en prachtig! De kinderen vinden 
meester Jan een strenge, maar ook leuke 
meester: hij is grappig en vertelt mooie 
verhalen. Er mag niet gelanterfant 
worden, daarvoor is de tijd te kort. Een 
jongen zegt: ‘Hij is precies en duidelijk 

 1 Tropenmuseum
 Een gebouw vol pijn
 Met dingen en verhalen
 Van toen - de Tropen.
  Carmen Vossen 

2  Javastraat
 Winkelstraat in Oost
 Tussen klinkers verdwaalde
 Gele paardenbloem
  Corrie Groen

De haiku-boom op het Krügerplein
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Avonturen in de schooltuin deel 3.  
Begin september, na de lange zomervakantie, is iedereen aan-
genaam verrast door de weelderige groei en bloemenpracht 
- mede dankzij het groeizame zomerweer: eerst heel veel regen 
en vervolgens wekenlang zon. Volgens meester Jan was de tuin 
nog nooit zo mooi als dit jaar. 

en daardoor doen we iets waar we later 
trots op zijn.’

Biologische groentesoep
Hoogtepunt van het jaar is toch wel de 
soep-les. Na uitleg over gezonde voeding 
en over wat er allemaal nodig is voor 
de soep worden de kinderen in groepjes 
aan het werk gezet: tafels klaarmaken, 
aardappels schillen, uien en wortelen, 
paprikaatjes, pepers en kruiden snij-
den. Ze kwijten zich ernstig van hun 
taken en het resultaat mag er zijn: een 
verrukkelijke zelfgemaakte biologische 
groentesoep. Lekker met stokbrood en 
kruidenboter. 

Daarna volgt, tot ieders verdriet, op 4 
oktober de laatste buitenles. Iedereen 
mag zoveel mogelijk oogst en bloemen 
meenemen. De naamborden gaan weer 
mee naar huis - sommige al behoorlijk 
verweerd. Pas over een maand volgen 
er nog twee herfstlessen. Een over 

planten en dieren in winterslaap en wat 
er met de natuur gebeurt als er min-
der lichturen zijn en de temperatuur 
daalt. En de laatste is een quiz-les: als 
terugblik op het afgelopen seizoen. Tot 
slot moeten de kinderen hun tuintjes on-
kruidvrij maken voor de nieuwe lichting 
kinderen, volgend jaar. Tuinieren is 
vooruitzien!

Vuile handen
De leerlingen vinden dat ze veel heb-
ben geleerd over planten en wat daar 
allemaal bij komt kijken. Ze hebben 
ervaren dat je vuile handen maakt en 
dat je vooral geduld moet hebben, moet 
wachten op het groeiproces. Het op en 
neer lopen met de emmers met water 

en met mest vonden ze zwaar, maar 
ook leuk. De voorjaarsstorm, waarna 
alles overhoop lag, heeft veel indruk 
gemaakt. Verder blijkt tuinieren ook 
best makkelijk te zijn: als je alles goed 
verzorgt, gaat het voor een deel vanzelf. 
Groente die er misschien niet zo mooi 
of wat krom uitziet is helemaal oké en 
smaakt net zo lekker! 
Niet voor iedereen was het tuinieren 
een succes: een paar kinderen vinden 
het maar gedoe en je krijgt er zulke 
vieze handen van. En die bijen en wes-
pen en spinnen...  Dan is de supermarkt 
toch handiger. #

Met dank aan tuinmeester Jan Schep en 
klas 6/7 van de Lidwinaschool.

Drie klasgenootjes, Kaat, Beau en Seppe

Als je alles goed  
verzorgt, gaat het 
voor een deel vanzelf

Op de website van Het Geheugen van Oost zijn de resultaten te zien van een project 
rond haiku’s over Amsterdam Oost. Begin oktober richtte Henk Penseel een boomex-
positie in op het Krugerplein. Dit zijn de winnende haikus. 

 3  Oosterpark
 Hongerig wachtend
 In spiegelbeeld turend, op
 Toegeworpen brood.
  Méland Langeveld

Eervolle vermelding:
 Toerist of dakloos
 het opgestapeld bezit
 reist steeds met haar mee
  Anneke Koehof
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Verdienmodel
Nieuwe huurders in de vrije sector 
betalen gemiddeld € 1466,- per maand. 
Een aanzienlijk deel van de woningzoe-
kenden -39%- is aangewezen op die snel 
groeiende sector. Andere cijfers in de 
meeste recente uitgave van De Staat van 
de Stad* bewijzen dat woningen primair 
verdienmodel zijn in plaats van brood-
nodige onderkomens voor Amster-
dammers. Zo stagneert de nieuwbouw 
omdat het voor projectontwikkelaars 
momenteel minder lucratief is om te 
bouwen, vanwege de hogere rente, de 
dure grond en de krappe arbeidsmarkt. 
Nieuwbouw in de sociale sector wordt 
bij projecten ook nog het meest uitge-
steld, zoals in Amstelkwartier.
En wat te denken van officieel meer dan 
10.000 leegstaande woningen (minimaal 
2 jaar) in Amsterdam en de weifelende 
aanpak daarvan door de gemeente. Met 
het nog altijd toestaan van het verkopen 
van sociale huurwoningen door corpo-
raties geeft ook de lokale overheid geen 
blijk van doortastendheid.

Nee, een stemadvies zal Jeroen Koster in 
zijn hoedanigheid van !Woon-medewer-
ker niet geven, maar: ‘Dat een stem bij 
de verkiezingen veel kan uitmaken op 
het gebied van wonen is duidelijk.’ #

*Voor meer info en cijfers: google naar 
De Staat van de Stad Amsterdam XII 
2022-2023 en Schaarste op de Amster-
damse woningmarkt 2022.

Tekst: Arie van Tol | Fotografie: Rose Bartholomé | Illustratie: Judith Lammers

Tekst en fotografie: Ank Engel 

Groeiende (woon)ongelijkheid  

De Open Hof: nieuwe bewoners!  

‘Veel Amsterdamse minima wonen in 
slecht geïsoleerde huizen en worden 
geconfronteerd met torenhoge nahef-
fingen van de gasbedrijven, terwijl die 
bedrijven enorme winstcijfers presen-
teren. Aan de loketten van !WOON is de 
energiearmoede een veel voorkomend 
onderwerp.’ Het Amsterdamse cijfer:  
11% van de huishoudens heeft te maken 
met energiearmoede.
Rekeningen niet kunnen betalen is één 
facet van de veel te hoge stookkosten. 
Een ander is dat veel bewoners hierdoor 
minder stoken en vervolgens eerder 
onderhoudsklachten in hun woning krij-

Eliorah van Wijk uit Nieuwveen, student 
interdisciplinaire sociale wetenschap-
pen aan de UvA, kwam via haar zus in 
contact met Connect Generations. Na 
een screening met vragen over haar mo-
tivatie kreeg ze een kamer in de Open 
Hof aangeboden. De kamers zijn goed. 
Er is voldoende ruimte.

Waardevolle toevoeging
Eliorah vertelt: ‘We hebben met z’n allen 
kookplaatjes gekocht en we eten vaak 
samen in groepjes.’ Dat Amsteldorp echt 
een dorp is ín Amsterdam vindt zij heel 
bijzonder: ‘Er zijn niet veel winkels in 
het dorp, maar wel op redelijke afstand. 
Ik wil graag dat de studenten als een 
waardevolle toevoeging worden gezien 
in de buurt en op een fijne plek iets 
terug kunnen doen.’
Ze blijft zelf niet lang in de Open Hof, 
want ze heeft een kamer gevonden in 
West, waar ze over drie weken al terecht 
kan. Deze kans kan ze niet laten liggen. 

gen, zoals schimmel. Verhuurders er toe 
aanzetten -goedschiks, maar uiteindelijk 
middels juridische procedures- iets aan 
de onderhoudsklachten te doen is één 
van de kerntaken van !Woon. Een van 
de kerntaken van !Woon is verhuurders 
ertoe aanzetten -goedschiks, maar uit-
eindelijk via juridische procedures- iets 
aan de onderhoudsklachten te doen.

‘Controversieel’
‘Ook aan de buitensporig hoge huren 
probeert !WOON iets te doen. Er lopen 
bijvoorbeeld rechtszaken tegen grote 
particuliere verhuurders die dan wel 

een acceptabele huur aanbieden, maar 
vervolgens verrassen met exorbitante 
servicekosten.’ Aan te hoge huren zelf 
kan !WOON niet heel veel doen op dit 
moment.
Een Haagse kwestie en daarmee zeker 

ook een belangrijk verkiezing-
sitem is het regulieren van 
de huren in de particuliere 
sector. Huurprijzen in het 
middensegment moeten in de 
toekomst net als sociale huren 
in overeenstemming zijn met 
een puntenstelsel. Particuliere 
verhuurders kunnen dan niet 
langer hun minimale ruim-
tes voor maximale prijzen 
verhuren. Of de behandeling 
van een wetsvoorstel hierover 
in de Kamer vóór of na de 
verkiezingen zal plaatsvinden 
is onduidelijk.
‘Als die wet er doorkomt zal 
!Woon ongetwijfeld veel extra 
werk krijgen: het helpen van 
huurders om hun verhuurder 
te houden aan die nieuwe 
wet. Een andere, minstens zo 
belangrijke verandering die in 
Den Haag wacht op invoering 
is het afschaffen van tijdelijke 

verhuurcontracten. Ook met die maatre-
gel verbetert de positie van huurders.’

Kansloos
De situatie in de sociale huursector is al 
jaren uitzichtloos en daar lijkt niet di-
rect enige verbetering op komst. Sociale 
corporatiewoningen die de afgelopen 
jaren vrijkwamen - in Amsterdam zo 
ongeveer 6000 per jaar - gingen naar 
voorrangskandidaten, doelgroepen en 
woningzoekenden met een urgentiever-
klaring. Ze bevestigen wat Jeroen Koster 
erover zegt: ‘Starters in de sociale sector 
hebben momenteel geen enkele kans op 
een woning.’

‘Als de Haagse partijen bestaanszekerheid zo hoog in het vaan-
del hebben staan zouden zij de vaststelling van de gasprijs niet 
over moeten laten aan aan de energiebedrijven, de markt.’ Dat 
is de stellige overtuiging van Jeroen Koster van !WOON Oost.    

In juni 2023 zijn de bewoners van de Open Hof in Amsteldorp 
verhuisd, maar de sloop van het verzorgingshuis laat nog even 
op zich wachten. Er wonen nu tijdelijk 35 studenten antikraak 
onder supervisie van Connect Generations. Deze organisatie 
verbindt generaties door studenten in zorgcentra te laten  
wonen in ruil voor een betaalbare huur en een aantal uren 
vrijwilligerswerk.    

Protest tegen verkoop sociale huurwoning in Betondorp

Enkele antikrakers; Eliorah met blauwe blouse in het midden

De sloop van de Open Hof in 2024 is im-
mers onvermijdelijk.

Community
Lieke Walhout studeert geneeskunde 
aan de VU. Zij komt uit Lisse. Linde 
Joziasse is student pedagogische weten-
schappen aan de UvA. Zij komt uit Den 
Haag. Lieke heeft Connect Generations 
gevonden op Instagram. Linde hoorde 
erover van een buurvrouw. De ruimte is 
naar hun zin, al was het wel veel werk 
om alles schoon te krijgen. Een eigen 
badkamer is heel fijn.
Ze willen graag vrijwilligerswerk doen, 
maar weten nog niet precies waaruit dat 
werk zal bestaan. Van de groep studen-
ten een echte community maken, kost 
natuurlijk even tijd, maar ze leren hun 
medebewoners zo langzamerhand al 
wel kennen.

Contact
Merel Groot, studentencoördinator, on-

Hogere huren, kleinere huizen

derhoudt de onderlinge contacten. Hoe 
het verder moet als de Open Hof wordt 
gesloopt, is een moeilijke vraag. Daar 
willen ze nog even niet aan denken. 
Wat zou er in de krant moeten staan 
over de tijdelijke bewoners van de Open 
Hof? ‘We willen erg graag de bewoners 
van Amsteldorp beter leren kennen 
en bekendheid geven aan het feit, dat 
wij en de andere studenten open staan 

voor hulpverlening aan iedereen die 
het nodig heeft. We zoeken een manier 
om te communiceren met de buurt en 
we hopen dat een artikel in de krant zal 
helpen de Amsteldorpers te informeren 
over hun nieuwe, tijdelijke medebewo-
ners, die zeker met ze in contact willen 
komen. Iedereen die hulp nodig heeft 
of een idee heeft om de buurt samen 
leuker en mooier te maken, is welkom, 
oud en jong.’ Lies Niezen, coördinatrice 
van het Hoekhuis, gaat de studenten-
vrijwilligers wegwijs maken. Belangstel-
lenden kunnen zich melden. #

Info: hoekhuis@zgao.nl of 020-4623353
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eens per maand een podcast over Oost, 
met steeds het Oosterpark als uitgangs-
punt. Eind oktober komt er een podcast 
over De Schreeuw, het gedenkteken 
voor de moord op Theo van Gogh op 2 
november 2004. De afleveringen zijn te 
beluisteren op de site van het Geheu-
gen van Oost.’

Jubileumviering
In de aanloop naar het jubileum op 2 
november zijn er in de maand septem-
ber diverse activiteiten georganiseerd. 
Bij de opening van de expositie ‘On a 
clean day’ op 14 september op het 
Krugerplein werd buurtbewoners 
gevraagd hun verhaal te vertellen. En 
tijdens de participatiemarkt op 21 sep-
tember in de Muiderkerk was er zoals 
altijd een Geheugen van Oost-kraam. 

Deze activiteiten werden georgani-
seerd als opmaat naar de viering van 
het jubileum op 2 november. Op die 
bijeenkomst ontvangen alle aanwezigen 
het boekje 20 jaar Geheugen van Oost 
(dat mede mogelijk werd gemaakt door 
Dynamo), dus houd die datum vast vrij! 
Het adres is: Batjanzaal, Batjanstraat 68. 
Iedereen is welkom vanaf 16.30 uur.

Het Geheugen van Oost is op zoek 
naar bewoners die hun verhaal willen 
vertellen of geïnterviewd willen 
worden. Ook zijn er mensen nodig die 
het redactieteam van het Geheugen 
van Oost komen versterken. #

Alle verhalen zijn te lezen op www.
geheugenvanoost.amsterdam.nl. Voor 
meer informatie: geheugenvanoost@
amsterdammuseum.nl.

om rustig te gaan zitten en kunnen ze 
hun verhaal vertellen. Ook komen er 
verzoeken van andere organisaties om 
onze verhalen te gebruiken zoals van 
het 4 en 5 mei Comité van het Kastan-
jeplein. Dat kan altijd voor niet-com-
mercieel gebruik, als er maar wordt 
verwezen naar onze website. En vanaf 
juni van dit jaar maken we ongeveer 
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inds de start in 2003 worden ge-
wone, alledaagse herinneringen 
en verhalen van buurtbewoners 

door een groep trouwe en enthousiaste 
vrijwilligers verzameld en gedeeld op 
de website van het Geheugen van Oost. 
In totaal al meer dan 5500 verhalen. 
Het feest, gesubsidieerd door Fonds 
voor Oost, vindt plaats op 2 november 
in de Batjanzaal. Marella Karpe en 
Antoinette Tanja zijn twee enthousiaste 
redactieleden. Zij vertellen hoe zijzelf 
betrokken raakten bij het Geheugen 
van Oost, hoe verhalen tot bijzondere 
contacten leiden en dat er naast de 
website allerlei andere activiteiten 
georganiseerd worden.

Foto’s van onbekenden
Marella las in 2006 een advertentie met 
de aankondiging van een cursus verha-
len verzamelen over de geschiedenis 
van Amsterdam Oost en het vertellen 
van verhalen daarover: ‘Het (toen nog) 
Amsterdams Historisch Museum wilde 
een project met buurtbewoners doen. 
De cursus ging over hoe je verhalen 
van bewoners verzamelt, hoe je het 
geheugen van mensen stimuleert, hoe je 
hier illustraties bij krijgt en alles op een 
website zet. Na 20 jaar ben ik er trots op 
dat het Geheugen van Oost nog steeds 
levend en actief is en nog steeds wordt 
gelezen. Ik weet nog dat er in die eerste 
jaren een berichtje op de website kwam 
van mensen die via een fotocentrale 
een filmrolletje kregen met foto’s van 
volkomen onbekende mensen. Iemand 
uit die familie zag dat het foto’s uit 
Amsterdam Oost waren. Dat hebben we 
toen op de site gezet, waar er reacties 
op kwamen. We hebben mensen met 
elkaar in contact gebracht en 15 of 20 
jaar later is het filmpje bij de goede 
mensen terecht gekomen. In al die jaren 
heb ik bijna altijd verhalen van andere 
mensen opgeschreven en twee eigen 
verhalen geplaatst.’

Levendig houden
Antoinette is opgegroeid in de Indische 
buurt en sinds 2020 betrokken bij het 
Geheugen van Oost: ‘Ik woon mijn hele 
leven al in Amsterdam Oost en ben be-
nieuwd naar bijzondere dingen die hier 
gebeuren. Ik heb net aan het boekje 20 
jaar Geheugen van Oost gewerkt. Door 
het boekje ben ik me beter gaan verdie-
pen in alles wat er op de site staat. Ik 
sta er versteld van hoeveel er in mijn 
buurt georganiseerd en gefeest werd. 

Als kind is me dat niet zo opgevallen. 
Daar geniet ik nog extra van. Het uit-
gangspunt van het Geheugen van Oost 
om het alledaagse leven van mensen 

levendig te willen houden is volgens 
mij heel goed gelukt. Er staan nu 5503 
verhalen op de site met ook weer heel 
veel reacties daarop. Mensen reageren 
op verhalen en gaan elkaar weer (op)
zoeken. Zo is er een verhaal dat iemand 
een familielid zocht, die in de oorlog 
was weggevoerd. Omroep Max wilde er 
een verhaal over schrijven en via het 
Geheugen van Oost is hier weer familie 
uit naar voren gekomen.’

Andere activiteiten
De eerste associatie bij het Geheugen 
van Oost is de website met de vele 
verhalen van buurtbewoners over de 
meest uiteenlopende onderwerpen: 
winkels, de Tweede Wereldoorlog, 
sportverenigingen en scholen. ‘Maar 
daarnaast staan we met onze geheu-
genstoel op festivals, organiseren we 
workshops en verhalenwandelingen 
en zijn er exposities. Op die geheugen-
stoel – het kan een chique stoel zijn 
of een krukje – nodig je mensen uit 

20 jaar Geheugen van Oost
Op 2 november bestaat het Geheugen van Oost 20 jaar. Ter gelegenheid van dit jubileum is een boekje 
samengesteld dat grotendeels bestaat uit interviews met schrijvers van het eerste uur. Hoe kijken zij 
terug en wat is er veranderd in Oost?

Tekst: Lennie Haarsma | Fotografie: Frank Schoevaart

S

Bakker David La Feber: ‘Op mijn 
kamer staat een oude dekenkist, 
of scheepskist. Ik kreeg hem, jaren 
geleden, vanuit Sumatrastraat waar 
mijn vader de bakkerij kocht van La 
Feber. Op de kist staan in kopspij-
kers de letters DIF. Wellicht bent u 
geïnteresseerd in een foto? Ik zie 
uw reactie tegemoet.’

Op zoek naar familie van Jack de 
Jong: ‘In 1952 heeft er in de derde 
Oosterparkstraat Jack de Jong 
(geb.24-4-1931) gewoond. In 1958 
woonde hij op de Peperstraat 4. Hij 
is indertijd getrouwd geweest met 
mijn moeder, Clasina Rog. Als ik de 
jaartallen in het gemeentearchief 
van Amsterdam bekijk, was dat 
een complexe situatie. Mijn broer 
(1958) en ik (1966) zijn op zoek naar 
iemand die ons aan meer informatie 
over deze man of zijn familie zou 
willen helpen. Dit kan via de site van 
het Geheugen van Oost.’ 

Het Geheugen van Oost richt zich 
op verhalen en foto’s van buurt-
bewoners uit de volgende wijken: 
Amsteldorp/Wetbuurt, Betondorp, 
Dapperbuurt, Don Boscobuurt, 
Indische Buurt, Jeruzalem, Juliana-
park, Middenmeer, Omval & Groene 
Staart, Oostelijk Havengebied, 
Oosterparkbuurt, Park de Meer, 
Polderweggebied/Oostpoort, 
Sciencepark, Transvaalbuurt, Water-
graafsmeer, IJburg en Zeeburger-
eiland & Diemerzeedijk.

‘Geheugen van Oost 
is nog steeds levend 
en actief’

Antoinette Tanja en Marella Karpe zijn redactielid bij Geheugen van Oost

Yuverta vmbo en pro Amsterdam-
Oost bouwt aan een nieuwe 
leeromgeving voor leerlingen en 
Amsterdam-Oost.

Nieuw schoolgebouw in Watergraafsmeer

Op de hoogte 
blijven? 
Scan de QR-code 
en volg alle 
ontwikkelingen!
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90 jaar avontuur: Scouting Oost 1
Zaterdag 23 september vierde de grootste scoutingvereniging 
van Amsterdam, Scouting Oost 1, een indrukwekkende mijl-
paal: hun negentigste verjaardag. Dit jubileum zorgde voor 
herinneringen, ontmoetingen en opwinding bij vele bezoekers. 

Tekst: Morris Greeven | Fotografie : via Scouting Oost 1  

Het jubileum was een moment om de 
rijke geschiedenis van Scouting Oost 1 
te eren. Terugkijkend naar de afge-
lopen negentig jaar werden opmer-
kelijke prestaties en bijdragen in de 
schijnwerpers gezet. Er was dus ook 
een bijpassende geschiedenistentoon-
stelling met een indrukwekkende foto-
galerij. Zo was er van elk jaar wel een 
foto van het in de buurt welbekende 
en door de vereniging georganiseerde 
Sinterklaasfeest. En sinds jaar en dag 
is Scouting Oost 1 ter ere van Konings-
dag al poffertjes-bakkend te vinden 
op het Bredewegfestival, waarvan 
ook foto’s te zien waren. Deze activi-
teiten helpen bij het financieren van 
verschillende jaarlijkse kampen en 
houden de ledenprijzen betaalbaar.

Laagdrempelige sfeer 
Naast de tentoonstelling kon je buiten 
ook terecht voor een borrelhapje en 
een drankje bij de geïmproviseerde 
tap- en wijnbar. Natuurlijk waren er 

diverse activiteiten: klauteren in de 
pionierpalen, marshmallows roosteren 
boven het kampvuur, voor de kinde-
ren een groot luchtkasteel en niet al 
te ver van de informatiekraam stond 
de popcornwagen. Ondanks enkele 
stortbuien was er aan de sfeer op het 
scoutingterrein niet te tippen, iets dat 
volgens voorzitter Jan Garritzen bij de 
vereniging hoort. Hij noemt de sfeer 
dan ook: ‘laagdrempelig!’. ‘Een perfect 
deel van mijn jeugd was de scouting, 
waar ik vrienden voor het leven heb 
gemaakt!’ vertelt een buurtbewoner 
en oud-lid van 71 met glinsterende 
ogen. 

Demografie 
Tijdens het jubileumfeest waren er tal 
van bezoekers: van de jongste Welpen 
tot de ervaren Explorers, ouders en 
buurtbewoners. De diversiteit van de 
aanwezigen was een bewijs van de 
inclusieve aard van de vereniging, met 
scouts van alle leeftijden en achter-

vlnr Marijn, Sven, Lonneke, Huub en Jan

Mona Dahir

Laten we ons met zijn allen inzetten, 
zodat we onze stad verder verlichten en 
nóg leefbaarder maken. Ruim 250.000 
vrijwilligers zetten zich in voor de stad, 
maar jouw hulp is ook nodig!
In een stad waar meer dan 250.000 
Amsterdammers al vrijwilligerswerk 

verrichten, is hun impact voelbaar. Vrij-
willigers dragen er dagelijks aan bij om 
onze stad mooier, leefbaarder en lichter 
te maken.

Daling
Ondanks de groeiende behoefte in Am-
sterdam, is het aantal actieve vrijwilli-
gers de afgelopen jaren gedaald. In 2020 
daalde het aandeel Amsterdammers dat 
vrijwilligerswerk deed van 39 procent 
naar 31 procent als gevolg van de coro-
napandemie. In 2022 was er een licht 
herstel naar 33 procent na het opheffen 
van de coronamaatregelen.* Gelukkig 
zijn dat nog steeds meer dan 250.000 

Tekst en fotografie: Vrijwilligers Centrale Amsterdam (VCA)

gronden die samenkwamen om dit 
moment te vieren. Het enthousiasme 
onder bezoekers was aanstekelijk, iets 
wat mij herinnerde aan mijn tijd bij de 
scouting. 
Later werd mij door Sven, die het 
kampvuur in de gaten hield, verteld 
dat iedereen van de leiding vrijwilliger 
is en naast een baan of studie de door-
deweekse opkomst steevast bijwoont.

Het 90-jarig jubileum van Scouting 
Oost 1 was een moment van trots, 
reflectie en vreugde. Zelfs na het einde 
van het programma bleef het overgro-
te deel van de bezoekers nog hangen 
voor een babbeltje. Terugkijkend 
op negen decennia van avontuur en 
groei, blijft de vereniging inspireren 
om verder te gaan. Op naar de hon-
derd jaar! #

Als elke vrijwilliger één stadsgenoot kan motiveren om vrijwil-
ligerswerk te doen, kan het aantal vrijwilligers in Amsterdam 
groeien naar meer dan 500.000! Ben jij vrijwilliger in stadsdeel 
Oost, doe mee en stuur een kaartje naar tenminste één andere 
bewoner uit Oost om te laten weten hoe leuk vrijwilligerswerk is. 

Vrijwilligers verlichten 
de stad

Tekst: Jelle Guijt | Fotografie: Kitty de Jong (VCA-Media)

Vrijwilligerscafé voor 
nieuwkomers

* De gegevens komen uit De Staat van 
de Stad Amsterdam enquête die in de 
periode september t/m december 2022 
door ruim 4.000 volwassen inwoners 
(van 18 jaar en ouder) van de gemeen-
te Amsterdam is ingevuld.

mensen die hun tijd en energie vrijwillig 
inzetten voor anderen en onze stad. Ze 
helpen met het doen van boodschappen, 
staan achter de bar bij een sportvereni-
ging, houden cultuur levend of dragen 
bij aan een groenere leefomgeving.

Zinvol
Vrijwilligerswerk levert niet alleen 
voor de stad en haar bewoners, maar 
ook voor de vrijwilligers zelf iets moois 
op. Het kan leiden tot een gevoel van 
zingeving, betekenisvolle tijdsbesteding, 
waardevolle contacten, kennisvergro-
ting en een verrijking van het CV.

Wat kun je doen in Oost?
Wist je dat een uurtje vrijwilligerswerk 
al verlichting geeft? Vrijwilligersorgani-
saties als Meevaart, Boost, Regenboog, 
Samenspraak en ZGAO zijn hard op zoek 
naar nieuwe vrijwilligers. Dus wil je aan 
de slag als Taalmaatje, Maatje voor dak-
lozen, Activiteiten met ouderen of iets 
anders laagdrempeligs? Er is genoeg! 
Maak een afspraak voor een persoonlijk 
bemiddelingsgesprek in Post Oost of op 
IJburg met Mona Dahir van Vrijwilligers 
Centrale Amsterdam via 06-38326317 of 
vca.nu/bemiddelingsafspraak. #

Of scan de 
QR code:

Vrijdag 15 september werd het Café 
Genieten aan Oranje Vrijstaatplein 2 
omgedoopt tot Vrijwilligerscafé voor 
nieuwkomers. Tien vrijwilligersorga-
nisaties vertelden in 3 minuten wat 
je bij hen kan doen als vrijwilliger. 
Tussendoor vertelde Faten wat vrijwilli-
gerswerk haar gebracht heeft, en kwam 
Reza spontaan het podium op om zijn 
voetbalkunsten tentoon te spreiden. Het 
plenaire programma werd afgesloten 
met muziek van Ismaël op zijn Oed, een 
Syrisch snaarinstrument. Tijdens de 
borrel, met heerlijke Egyptische hapjes 

van Nagla, konden bezoekers en orga-
nisaties nader met elkaar kennis maken 
en verbinden. 
Het Vrijwilligerscafé werd georgani-
seerd door De Vrijwilligerscentrale 
(VCA) en Dynamo. VCA bemiddelt al 
jaren Amsterdamse nieuwkomers naar 
vrijwilligerswerk, en Dynamo is al 
jaren actief in Oost om nieuwkomers te 
helpen zich te ontwikkelen en om mee 
te doen. Benieuwd naar de mogelijkhe-
den? Neem contact op met Jelle Guijt 
van VCA (0634030720) of met Yousry 
Saad van Dynamo (0617591520). # Impressie van Vrijwilligerscafé
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Helin's Vegan Döner; elke dag anders
Opeens was er een vegan döner zaak in Amsterdam Oost. Het Turkse familiebedrijf aan Lin-
naeusstraat 221, gerund door vader en zoon, was nog maar net ontsproten toen de lockdown 
inzette. Het tweetal liet zich niet klein maken en werkte op bestelling gestadig door. Zie hier 
het smaakmakende verhaal van een uniek initiatief. 

Tekst: Carolien Gevers | Fotografie: Frank Schoevaart

Waar Oostpoort al jaren di-
verse shoarmatenten kende, 
was deze heel anders, want 

met vegan döner kebab. Eigenaar 
Mehmet Erol (50), die voorheen bijna 
twintig jaar een eigen bakkerij runde 
aan de Pretoriusstraat, was dan ook 
niet over één nacht ijs gegaan. ‘Ik wist 
waar ik aan begon. In 2008 was ik van-
uit de bakkerij al met vlees begonnen 
in de gewone dönerzaak hiernaast, in 
combinatie met het restaurant waar 
nu Meram zit, en ook nog in de Grill-
bar aan de Linnaeuskade. Ik deed dat 
aanvankelijk met mijn neef en later 
kwamen mijn zonen Abdulsamed (27) 
en Metin (24) erin. Mijn dochter zit 
nog op school.’

Dezelfde passie
Mehmet woont met zijn vrouw 
Suheyla (50), mede-eigenaar, al 37 jaar 
in Nederland. Tijdens het interview 
praat hij onbevangen en gemakkelijk. 
Opgegroeid in Oost Turkije woont 
zijn hele familie inmiddels hier of in 
België. Zijn vader was vrachtwagen-
chauffeur en werkte later in Neder-
land ook nog in een garage. ‘Dat was 
niks voor mij, ik heb niks met auto’s. 
Nee, mijn ondernemersgenen heb ik 
van mijn oom die in Turkije begon 

in de glashandel maar later ook een 
café beheerde. Ik wil ook altijd groter 
en groter. Mijn neef is net zo en heeft 
nu een dönerzaak in Weesp. Ik moest 

zegt trots te zijn op zijn vader, die zijn 
tijd zo vooruit was. En ook omdat die 
elke dag een warme maaltijd kookt 
voor zijn klanten. Hij is zijn grote 
voorbeeld. 

Gillen
Mehmet vindt het niet meer dan 
normaal dat je als ondernemer altijd 
vooruit denkt en jezelf fris houdt. ‘Zo 
ben ik ook gaan leren koken. Ik kon 
dat totaal niet, want thuis was mijn 
vrouw altijd de kok. We serveren hier 
nu dagelijks warme maaltijden, vegan, 
vegetarisch of met vlees. Ik ga elke dag 
met zin naar mijn werk omdat ik, daar 

aangekomen, telkens weer iets nieuws 
verzin en kook. Gisteren kip met ker-
rie, vandaag iets met sinaasappel (ve-
gan of met vlees), de dag ervoor mous-
saka. Zo blijft het leuk. Metin ben ik 
het ook aan het leren. Ik kook sowieso 
minder vet en met minder tomatenpu-
rée en meer kruiden dan in Turkije. Ik 
vind het heel gezellig dat hier dagelijks 
een twintigtal mensen in die achterka-
mer een hapje komen eten. Ik zal niet 
gauw die jonge vrouw vergeten die 
nog nooit pizza had gegeten, omdat ze 
veganist was. Ze bestelde er wel vier 
achter elkaar, maar begon zo te gillen 
dat we allemaal schrokken en al bijna 
de politie wilden bellen. Maar wat 
denk je? Ze was alleen maar super ver-
rukt. In Turkije heerst de opvatting dat 
een goede bakker of kok smaak in zijn 

helaas door corona de Grillbar afsto-
ten. Dat vind ik nog altijd spijtig.  De 
oudste is inmiddels pakketbezorger, 
want had minder met ondernemen, 
hoewel hij altijd goed meehielp. Ik 
vond dat prima. Je moet niet doen wat 
je niet wilt, want daar komt nooit iets 
goeds van. Metin is een ander verhaal. 
Die is nu al een paar jaar fulltime in 
de zaak en net zo enthousiast als ik.’ 
Metin: ‘We lijken ook op elkaar en heb-
ben vaak dezelfde ideeën. Ik deel mijn 
vaders passie voor vegan en ben net 
zo ambitieus!’

Voor gek verklaard
Mehmet: ‘Toen ik dit idee kreeg, ver-
klaarde mijn hele netwerk me voor 
gek. Mijn vrouw en kinderen kennen 
me als eigenzinnig en wisten dus dat 
mij tegenhouden niet zou werken. Ik 
ben eerst heel Turkije afgereisd en 
bij alle dönerzaken langsgegaan met 
de vraag: ‘Hoe maak je plant based 
döner en wil ik het nog wel als ik hoor 
wat erbij komt kijken. Ja dus…. En 
nu is bijna iedereen uit mijn netwerk 
jaloers. Het grappige is dat in Europa 
de Turkse keuken altijd wordt geas-
socieerd met lamsvlees of kip, terwijl 
die keuken van nature juist veel vegan 
kent. Denk aan dolma’s, groentensa-
lades en kikkererwten. Niet dat het 
in het tbegin allemaal makkelijk was, 
hoor. We draaien namelijk (ook de ve-
gan variant) op een echte kebab grill, 
anders dan bij shoarma dat meestal 
bereid wordt van gesneden reepjes ge-
bakken vlees in gesmolten boter. Het 
is een vak apart. Het woord döner be-
tekent trouwens ‘draaien’. Het eerste 
jaar mislukte er veel. Tegenwoordig 
verdienen we meer aan onze döner, 
vegan pizza en soortgelijke producten 
dan aan onze vleesvarianten.’ Metin 

handen heeft. Als bakker werd dat mij 
ooit gezegd. De smaak zit in je handen, 
terwijl ik niks anders deed dan andere 
Turkse bakkers. Ik geloof daar erg in.’
 
Iedereen van de straat
Metin: ‘Bijna iedereen van de straat 
komt hier wel binnen. De politie, 
ambulancewerkers en handhavers zijn 
hier kind aan huis, want zij zitten alle-
maal vlakbij en willen ook wat in hun 
pauze. Ik zeg altijd: Bij ons vind je de 
straat.’ Mehmet, lachend: ‘Ja, alhoewel 
de vegan mensen wel vaak wat netter 
publiek zijn.’ Metin: ‘Nou ja, maar 
omdat wij de vegan gerechten toch 
ook echt qua prijs bereikbaar hebben 
gemaakt voor de gewone man, is onze 
klantenkring wel heel divers.’ Overi-
gens is het team rond vader en zoon 
ook divers. De tien parttime of full-
time medewerkers zijn Marokkanen, 
Turken, een Bulgaarse, een Irakees, 
een Nederlander en een Syriër. De 
laatste wordt begeleid vanuit het oude 
Amigo hotel dat tegenwoordig opvang 
verleent aan mensen zonder status. 
Mehmet: ‘Ik houd wel van multiculti, 
dat is leerzaam.’
 
Toekomstdromen
Vader en zoon kijken elkaar lachend 
aan. Mehmet: ‘Ik heb twee dromen. Ik 
zat vroeger in Stichting Mihman, een 
stichting van Turkse ondernemers die 
met meer dan alleen hun producten 
wilden integreren. Ik ging een paar 
keer per jaar met hen Turkse volkslie-
deren zingen in bijvoorbeeld restau-
rant Turquoise, maar ook bij podium 
Mozaïek. Ik ben er van overtuigd dat 
je zo ook weer meer Nederlandse 
klanten bereikt. Dat is in coronatijd 
allemaal gestopt, maar ik zou het weer 
nieuw leven willen inblazen. En ver-
der wil ik graag ook in andere stads-
delen ons bedrijf neerzetten, denk aan 
een vestiging in West en misschien 
in Almere waar wij wonen. Hoe leuk 
zou het zijn als we dan ook weer gaan 
zingen.’ Metin: ‘En ik droom van een 
jarenlange toekomst van ons familie-
bedrijf. Ik wil alleen nog maar dit en 
als ik straks vast een eigen gezin krijg, 
dan zijn er weer nieuwe potentiële 
familieondernemers. Of er komt wel 
weer eens een neef / nicht of achter-
neef in ons bedrijf!’ #

‘Een goede kok 
heeft de smaak in 
zijn handen’

Zoon Metin en vader Mehmet Erol delen hun passie voor vegan

In de vorige Dwars stond een foto van 
de mensen van Hartog. De naam van 
de dame links vooraan stond er niet bij 
vermeld. Onze excuses Thea!  

Rectificatie

‘En nu is bijna 
iedereen uit mijn 
netwerk jaloers’
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Huisarts Jiawan gaat nog niet 
met pensioen

toppen doen huisartsen vooral 
vanwege de administratieve 
rompslomp. Die is de laatste 20 

jaar sterk toegenomen en neemt 30-40 
% van de tijd in beslag. De ziektekos-
tenverzekeraar vraagt om schriftelijke 
verantwoording met het invullen van 
tijdrovende vragenlijsten en speelt bin-
nen de praktijk een steeds grotere rol.

Een luisterend oor
‘Ik vind het werk nog steeds leuk’, zegt 
Jiawan, ‘en voor mij is het zingeving. In 
een wijk als deze waar veel kwetsbare 
mensen wonen streef ik ernaar  de 
toegang tot de praktijk zo laagdrem-
pelig mogelijk te houden. Het komt de 
preventie ten goede als patiënten op 
tijd bij mij komen. Empathie is daarbij 
essentieel: ik probeer me  te verplaat-
sen in de situatie van de patiënt. Goede 
zorg begint met goed luisteren. 
Het is toch verschrikkelijk als je aan 
niemand je verhaal kwijt kan. Ik luister 
vanuit een medisch perspectief naar 
de klacht. Door aandacht te geven en 
goed te luisteren bouw je wederzijds 
vertrouwen op. De vraag ‘wat drijft de 
patiënt naar mijn spreekkamer’ wordt 
daarmee grotendeels  beantwoord.’

Onder de indruk van de witte jas
‘In Suriname wilde ik als kind al dokter 
worden. Mijn vader was ziek en een 
bevriende arts kwam bij ons thuis. 
Toen ik samen met mijn vader naar het 
ziekenhuis ging, zag ik onze huisvriend 
in een witte jas rondlopen in de functie 
van arts. Dus zag ik beide kanten van 
het beroep: de medische en de mense-
lijke kant. ‘De  witte jas’ en alles wat 
daarmee samenhangt maakte diepe 
indruk op mij en zo is het gekomen.’

Praktijkovername
‘Vanaf 1985 kwam ik als collega bij 
huisarts Jonker in de praktijk. Hij heeft 
mij ook opgeleid. In 1992 heb ik de 
praktijk van hem overgenomen. De 
Indische Buurt gold in die tijd als een 
achterstandswijk  met slecht onderhou-
den woningen, rijp voor de sloop. De 
stadsvernieuwing was in volle gang en  
veel van de oorspronkelijke bewoners 
vertrokken naar overloopgebieden zo-
als Almere en Purmerend. In de achter-
gelaten woningen trok de eerste gene-
ratie migranten met een niet-westerse 
achtergrond. De buurt veranderde van 
kleur. Migranten hebben een andere 
beleving en andere verwachtingen van 
de gezondheidszorg. Daaraan moest ik 
mij aanpassen.’

Taalbarrière
‘In het begin kwamen de kinderen 
mee om te tolken en ik heb daar ook 
gebruik van gemaakt. Ik pas dan wel 
mijn taalgebruik aan. Het is een manier 
om de taalbarrière te overwinnen en 
vertrouwen op te bouwen. Hoe basaal 
de communicatie met woord en gebaar 
ook moge zijn, de boodschap ‘de dokter 
neemt mij serieus’ komt over. Verder 
helpt het om enkele woorden in de 
eigen taal te spreken. ‘De dokter die mij 
in de eigen taal probeert te benaderen 
is in mij geïnteresseerd en zoekt  ver-
binding.’ Dat is de sleutel om achter de 
hulpvraag te komen.’

Tekst en fotografie: Annette Wiese en Els Nicolas 

In de Indische buurt voert Jiawan samen met 3 collega’s een huisartsenpraktijk van 2500 patiënten. 
Het is bijzonder dat hij als huisarts doorgaat, ondanks zijn pensioengerechtigde leeftijd. Een groot 
aantal huisartsen stopt vroegtijdig vanwege de hoge werkdruk.

Moeilijk te duiden klachten
‘Voor veel klachten zoals pijn en ver-
moeidheid is geen medische verklaring 
te vinden. De term hiervoor is: ‘solk’ 
(‘somatisch onverklaarbare lichame-
lijke klachten’). Na gedegen onderzoek 
vertel ik dat ik er geen verklaring voor 
heb, dat het lastig is maar niet gevaar-
lijk en sluit af met de woorden ‘Ik houd 
het in de gaten’. Het is nu de kunst een 
manier te vinden om de aandacht te 
verleggen, die past bij de eigen cul-
tuur. Het advies om meer te bidden is 
soms doelmatiger dan een verwijzing 
naar maatschappelijk werk waar de 
taalvaardigheid een belemmering kan 
zijn.’

Met de tijd mee 
‘Tijdens de coronaperiode was praktijk-
bezoek alleen op afspraak mogelijk en 
dat is zo gebleven. De digitale mogelijk-
heden zijn verruimd door op afstand 
met de huisartsenpraktijk te videobel-
len of chatten. In een ‘chat’ beschrijft 
de patiënt de klachten en wacht thuis 
het advies af.

Er zijn praktijkondersteuners (POH : 
Praktijk Ondersteuning Huisartsen-
praktijk) op het gebied van ouderen-
zorg, chronische ziektes en GGZ-pro-
blematiek om samen en zonder hokjes 
kwalitatieve zorg te leveren. Wij zijn 
als huisartsenpraktijk onderdeel van 
een hele keten van zorgprofessionals 
waarmee wij dagelijks overleggen op 
het gebied van zorg. De zorgvraag in 
de buurt is groot, divers en complex.’

Wisselwerking met de buurt
‘De buurt is de laatste decennia sterk 
veranderd. De mensen wonen er nu 
graag. De woningen zijn verbeterd. De 
drukte in de Javastraat door een geva-
rieerd aanbod aan winkels en horeca 
geldt als voorbeeld. Op het Timorplein 
zit nu een bioscoop en op het Javaplein 
is de OBA (bibliotheek) een aanwinst. 
Het aantal zogenaamde ‘yuppen’ is in 
mijn praktijk met 10% toegenomen. 
Ook bij deze groep is het de essentie 
van het vak om ‘achter de hulpvraag 
te komen’, het blijft voor mij hetzelfde. 
Daarom houd ik plezier in mijn werk.’

Het roer moet om
Veel huisartsen verliezen juist het 
plezier en de motivatie om door te 
gaan. De administratie waartoe de 
verzekeraar de huisarts verplicht is een 
breekpunt. In het pamflet ‘Zorg voor 
de samenleving’ uiten de huisartsen 
kritiek op deze ontwikkeling, op het 
gebrek aan regie en op het standpunt 
vanuit de politiek. 

‘Als huisarts ben ik een betrouwbaar 
anker en kompas in een complexe zorg-
wereld. Patiënten raken daarin zelf al 
gauw de weg kwijt. Wie echt kwetsbaar 
is, valt steeds vaker tussen de wal en 
het schip. Zonder verandering ziet de 
toekomst van de zorg voor de patiënt er 
somber uit. De tijd dringt! Als huisarts 
heb ik de overtuiging dat het anders 
moet en kan’ staat als waarschuwing in 
het pamflet te lezen.

Kernwaarden
Om vroegtijdig als huisarts te stoppen 
is een individuele keuze, maar het 
gevolg is dat door een groeiend tekort 
het vak wordt uitgehold. Commerciële 
partijen springen in het gat. De kern-
waarden  van het beroep lopen gevaar: 
een vertrouwde en deskundige fami-
liedokter met een brede medische en 
maatschappelijke kennis, de continu-
iteit van zorg en de poortwachter van 
de eerste lijn gezondheidszorg.

Jiawan heeft de keuze gemaakt om 
door te werken, omdat hij van de men-
sen en het vak houdt en zich niet gek 
laat maken door de verplichting alles te 
registreren. #

Reageren? 
Annette Wiese: wiesegca@gmail.com
Els Nicolas: enicolas@xs4all.nl
Tunny Jongejan-Maat: t.jongejanmaat@
chello.nl
Frank Stork: 020 - 665 10 63

De praktijk aan de Insulindeweg

Goede zorg 
begint met goed 
luisteren

Administratie kostte 
te veel tijd

Onderdeel van een 
hele keten van zorg-
professionals

S
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Informatie 
www.dynamo-amsterdam.nl

www.dynamojeugd.nl

info@dynamo-amsterdam.nl

telefoon 020 - 46 09 300

facebook Dynamo beweegt  
tot meedoen

instagram Dynamo beweegt 
tot meedoen

Hulp nodig?
Heeft u vragen over geld, zorg, mee-
doen, wonen, gezondheid, werk en/of 
veiligheid? Medewerkers van Buurtteam 
Amsterdam staan voor u klaar.

www.buurtteamamsterdam.nl

info@ buurtteamamsterdam-oost .nl

telefoon 020 - 46 20 300 

Post Oost
Voor opstap naar werk,  
vrijwilligerswerk en activiteiten

www.postoost.nl 

Voor Elkaar in Oost
Voor praktische hulp of een  
luisterend oor.

www.dynamoamsterdam.nl/
voor-elkaar-in-oost

telefoon 020 - 46 09 300 

Dynamo
Welzijnsorganisatie Dynamo in 
Amsterdam stimuleert en ondersteunt 
bewoners om actief mee te doen aan 
de samenleving. Zoals: vrijwilligers-
werk, activiteiten in de buurt, mantel-
zorgondersteuning, hulp via buurtteam, 
activiteiten om talent te ontwikkelen, 
activiteiten om te leren. 
Zodat niemand aan de kant hoeft 
te staan. 

21Dynamo

Dag van de Mantelzorg

Een op de drie Amsterdammers is mantelzor-
ger. De zorg voor een naaste vergt behoorlijk 
wat. Soms ben je als mantelzorger zo druk 
met zorgen voor een ander, dat je jezelf haast 
vergeet. 

Daarom organiseert Dynamo regelmatig acti-
viteiten die erop gericht zijn om mantelzorgers 
even een moment voor zichzelf te geven, samen 
met andere mensen die ook voor iemand zorgen.

Even voorstellen...
Tarek heeft altijd al vrijwil-
ligerswerk gedaan. Hij vindt 
het belangrijk iets te kunnen 
betekenen voor anderen, 
maar vindt het zelf ook fijn 
om bezig te zijn en onder de 
mensen te zijn.

Sinds 1,5 jaar verzorgt hij 
samen met andere vrijwil-
ligers de lunch op maandag 
en donderdag in servicepunt 
Jeruzalem. 
‘Ik vind het heel fijn samen-
werken met collega’s en ik zie 
de buurtbewoners graag elke 
week. Ik maak met veel ple-

zier de lunch voor ze klaar!’ 
aldus een enthousiaste Tarek. #

www.dynamo-amsterdam.nl/
locatie/servicepunt-jeruzalem

Ook voor andere vragen over 
geld staan de 6 budgetcoaches 
van het Buurtteam Oost voor 
u klaar. Budgetcoaches helpen 
Amsterdammers om meer 
grip te krijgen op hun geld. 
Irene: ‘We begeleiden en on-
dersteunen Amsterdammers 
om hun zelfredzaamheid bij 
het voeren van de financiële 
administratie te vergroten en 
te versterken. We adviseren 
bij het budgetteren en helpen 
ze inzicht te krijgen in hoe ze 
hun reserves kunnen aanvul-
len en hun geldbuffer kunnen 
opbouwen, zodat ze zo min 
mogelijk geldstress ervaren.’

Aanmelden voor hulp van 
de budgetcoach kan via het 
buurtteam. De budgetcoach 
neemt contact met u op en 
helpt u via een 1-op-1 budge-
tadviesgesprek om overzicht 
te krijgen. Irene: ‘De budget-
coach denkt mee over hoe het 
inkomen kan worden aange-
vuld, door regelingen, toesla-
gen of juist aan het werk te 
gaan of meer te gaan werken 
als dat mogelijk is. We maken 
u bewust van lastige gewoon-
tes die geld kosten zodat u 
hier zelf verder mee kunt. Als 
blijkt dat u daarnaast hulp 
nodig hebt bij het aanvragen 

Meer grip op geld: de budgetcoach helpt  
Hoe kan ik zorgen dat ik genoeg geld heb tot het eind van de maand? Hoe krijg ik 
meer overzicht op mijn uitgaven? Hoe kan ik voorkomen dat ik impulsaankopen doe 
en te snel reageer op aanbiedingen? ‘Het zijn vragen waar veel Amsterdammers mee 
rondlopen,’ vertelt budgetcoach Irene van Buurtteam Amsterdam Oost.

van toeslagen etc. dan word 
u verwezen naar een collega 
van het Buurtteam Oost of 
kunt u binnenlopen bij één 
van de spreekuren in Oost. # 

Bent of kent u iemand die 
woonachtig is in Amsterdam 
Oost en behoefte heeft aan de 
ondersteuning van een budget-
coach? Geef u op bij het buurt-
team bij u in de buurt. We zijn 
er voor u.
020 - 462 03 00 / 
budgetcoach@buurtteam-
amsterdamoost.nl
www.buurtteamamsterdam.nl/
oost

Budgetcoaches in Oost

Jongeren naar Marokko
In oktober 2023 gingen 25 Amsterdamse jongeren iets groots 
verwezenlijken. Marokko is onlangs getroffen door een ver-
schrikkelijke aardbeving met vele slachtoffers. Onderstaand 
initiatief is lang daarvoor al ontstaan. Het motiveerde de jon-
geren extra om zich in te zetten voor de Marokko Challenge en 
zoveel als mogelijk donaties hiervoor in te zamelen. 

Het doel van de Marokko Chal-
lenge was duidelijk: we wilden 
de jeugd in Marokko de kans 
geven om te sporten en zich te 
ontwikkelen. We organiseer-
den een bruisende sport- en 
speldag, inclusief een meiden-
voetbaltoernooi voor empo-
werment en zelfvertrouwen, 
evenals een gemengd voet-
baltoernooi om verbinding te 
creëren. Daarnaast deelden 
de jongeren hun kennis, zodat 
deze initiatieven voortgezet 
kunnen worden en ze laten 
alle benodigde materialen 
achter.

Maar er was meer. Alle 
donaties, werden rechtstreeks 
geïnvesteerd ten behoeve 
van kinderen in Marokko. 
Denk aan rolstoelen voor 
gehandicapte kinderen, baby-
voeding, medicijnen, kleding, 
hygiëneproducten en essenti-
ele meubels zoals bedden en 
banken. 

De bijdragen droegen bij aan 
een beter leven voor kinderen. 
Ook is een deel van de bijdra-
ges bestemd voor opbouw en 

herstel van de gevolgen van 
de aardbeving.

En wat betreft de Amster-
damse jongeren? Deze vrij-
willigersreis kan hun leven 
transformeren. Het bood hun 
de kans om nieuwe culturen 
te ontdekken, hun horizon te 
verbreden en betekenisvol 
werk te verrichten. Tijdens 
deze reis ontwikkelden ze hun 
leiderschapsvaardigheden, 
vergrootten ze hun empathie 
en creëerden ze een positieve 
impact op de lokale gemeen-
schap. Het was een unieke 
kans voor persoonlijke groei, 
het smeden van vriendschap-
pen en het maken van onver-
getelijke herinneringen.

De Marokko Challenge is 
mede mogelijk gemaakt 
door 25 jongeren die zich de 
afgelopen twee jaar hebben 
ingezet bij verschillende MDT 
(Maatschappelijke Diensttijd) 
Youngsterdam Challenges bij 
Dynamo Jongeren in Amster-
dam Oost. #

www.dynamojongeren.nl

Op donderdag 10 november is het de jaarlijkse 
Dag van de Mantelzorg.

We nodigen mantelzorgers uit voor een 
gezellige, geheel verzorgde lunch in zijn/haar 
buurt, samen met andere Amsterdamse 
mantelzorgers. #

www.dynamo-amsterdam.nl/nieuws/dag-van-
de-mantelzorg

Een vorige Dag van de Mantelzorg
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In 2016 werd de Wet Tijdelijke Huur-
contracten van kracht. Met deze wet 
werd het voor verhuurders mogelijk 
gemaakt woningen tijdelijk, voor 
één of twee jaar, te verhuren, zonder 
opgaaf van reden van tijdelijkheid. 

De verwachting was dat er daardoor 
meer particuliere huurwoningen op de 
markt zouden komen. Deze verwach-
ting is niet uitgekomen. De wet leidt 
wel tot veel onzekerheid en stress bij 
huurders, omdat ze na een tijdelijk 

Einde tijdelijke huurcontracten

De gedachte was dat een jongere na 
die vijf jaar waarschijnlijk meer in-
komen zou hebben, en dus meer kans 
op een vrije sectorwoning, of anders 
genoeg punten om voor een reguliere 
sociale huurwoning in aanmerking te 
komen. Deze verwachting bleek echter 
meestal helemaal niet uit te komen. 
Jongeren kregen alleen veel stress door 
de dreigende einddatum, zonder 

perspectief op een nieuwe woonplek. 
In theorie was er al wel de mogelijk-
heid tot een verlenging van het contract 
met twee jaar, maar in de praktijk 
werd die verlenging vrijwel nooit 
gegeven.

Sinds dit jaar is het echter zo dat de 
verlenging van een jongerencontract 
bij een woningcorporatie wel een reële 

Jongerencontracten soms langer
In 2016 werd, naast de mogelijkheid van een ‘gewoon’ tijdelijk huurcontract, 
ook het tijdelijke ‘jongerencontract’ ingevoerd. Dit is een contract voor vijf 
jaar dat een opstapje moest bieden aan jongeren van 23 en 27 jaar die geen 
student zijn.

mogelijkheid is, als de jongere aan 
bepaalde voorwaarden voldoet:
- in het bezit van startpunten (zes 
 maanden voor einde contract aan-
 vragen, ook hier zijn voorwaarden
 aan verbonden, zie www.sociale- 
 huurwoningzoeken.nl/startpunten)
- de corporatie zou een positieve ver-
 huurdersverklaring afgeven (dus: 
 geen overlast veroorzaakt, geen 
 huurachterstand, geen woonfraude 
 etcetera.)
- akkoordverklaring huuropzegging 
 is getekend. Dit klinkt tegenstrijdig 
 maar is wel echt een voorwaarde

- de verlenging moet door de jongeren
 zelf, ruim op tijd, aangevraagd wor-
 den bij de corporatie
Is aan al deze voorwaarden voldaan 
en lukt het toch niet om verlenging 
te krijgen? Neem dan contact op met 
!WOON. #

020 - 523 01 50 / oost@wooninfo.nl 
Inloopspreekuur: woensdag 9-12 uur 
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contract van twee jaar weer op straat 
kunnen belanden of met een huur-
verhoging worden geconfronteerd. 
Om huurders toch  meer zekerheid te 
geven, wordt het vaste huurcontract 
weer de norm. Er blijven uitzonde-
ringen mogelijk, bijvoorbeeld als de 
huiseigenaar een eigen kind of een 
ouder in het huis wil laten wonen. 
Dan blijft het mogelijk voor de ver-
huurder om de huur op te zeggen. 

Ook voor corporaties zijn er allerlei 
uitzonderingen.

De wet geldt alleen voor nieuwe con-
tracten. Tijdelijke huurcontracten die 
zijn aangegaan vóór 1 januari 2024 
kunnen wel doorlopen tot na deze 
datum. Twijfelt u of een tijdelijk 
contract echt tijdelijk is? Of heeft u 
andere vragen? Neem dan contact 
op met ons! #

Tijdelijke huurcontracten leveren veel stress op voor huurders. Daarom 
zijn tijdelijke huurcontracten met ingang van 1 januari 2024 in veel gevallen 
opnieuw verboden. Hiermee wordt de situatie grotendeels weer zoals deze 
voor 2016 was. 
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Werkpaard
Elk weekend is er een nieuwe en eenmalige 

expositie in het voormalig stalgebouw van de 

Amstelbrouwerij, Mauritskade 55-C. De tijdelijke 

exporuimte is er voor een grote variatie in kunste-

naars en werk: tekeningen, collages, schilderijen, 

beelden, foto’s. Elke week iets nieuws. Toegang 

gratis. Check de agenda op www.werkpaard.eu. 

Yuverta
De sloop van het schoolgebouw van Yuverta vmbo 

en pro Amsterdam-Oost is in volle gang. Blijf op 

de hoogte van de nieuwbouw via de BouwApp. 

Download de app op je telefoon of ga naar: www.

debouw.app/projects/yuverta-amsterdam-oost.

Lesgeven
Assadaaka (Sporthal Wethouder Verheij, Polder-

weg 300) zoekt vrijwilligers die in de avonduren 

(19.30-21.30 u.) Nederlandse les willen geven. 

De lessen zijn op maandag- t/m donderdagavond. 

Inzet: 1 avond per week of meer/minder. Infor-

matie via coördinator Assadaaka 020 - 465 17 55.  

Conditietraining voor 50+
Gezellig sportgroepje (m/v) heeft plaats voor 

nieuwe deelnemers. Elke donderdagavond van 

half acht tot negen uur in de ruime gymzaal van 

Het Spectrum. Eerste uur conditietraining, het 

laatste half uur spelen we een partijtje volleybal. 

Kom vrijblijvend en gratis een keer kennismaken! 

Info Jan de Groot: 06 - 242 132 32. e-mail: 

jan@degrootmasseert.nl.
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Dwars door het recht
Het Juridisch Spreekuur (HJS) van de Hogeschool van Amsterdam (HvA) behandelt 
in deze rubriek actualiteiten die met het recht te maken hebben. 

De opmars van kunstmatige of artificiële intelligentie (AI), zoals bijvoorbeeld 
ChatGPT, heeft onze wereld drastisch veranderd. Dit kan resulteren in zelfrij-
dende auto’s of het stellen van medische diagnoses door machinaal aangestuur-
de assistenten. Maar er worden ook steeds vaker juridische en ethische vragen 
gesteld met betrekking tot het gebruik van AI.

Stel dat een zelfrijdende auto betrok-
ken raakt bij een verkeersongeval, 
waarbij ernstig letsel wordt toege-
bracht aan een voetganger. Wie is dan 
aansprakelijk voor de gevolgen van dit 
ongeval? De eigenaar van de auto, die 
op dat moment de auto eigenlijk niet 
zelf bestuurde, de fabrikant van de 
ingebouwde AI-software waarmee de 
auto bestuurd wordt of de ontwikke-
laars van de gebruikte software?
Het antwoord op deze vragen is nog 
niet rechtstreeks in de wet en/of 
regelgeving te vinden. In Nederland en 
binnen de Europese Unie is men hier 
overigens wel al mee bezig. Het ontbre-
ken van duidelijke regelgeving maakt 
het voor juristen, advocaten, officieren 
van justitie en rechters des te uitdagen-
der om hier mee bezig te zijn.  

Eigendomsrecht
Hoe zit het met AI en de bescherming 
van het intellectueel eigendom, zoals 
de auteursrechten van muziek. Stel 

men maakt gebruik van een AI-systeem 
dat muziek componeert en het vervol-
gens digitaal verspreidt via muziek-
platforms. Wie bezit de auteursrechten 
van deze muziek? De AI-eigenaar of de 
ontwikkelaar van de AI-software? Weer 
een vraag die met de huidige wet- en 

regelgeving niet zo makkelijk beant-
woord kan worden. 

Privacy 
Het gebruik van AI kan leiden tot 
inbreuken op de privacy(-rechten) 
van personen. Is dit het geval als een 
AI-systeem enorme hoeveelheden 
persoonlijke gegevens analyseert en 
gebruikt om gedetailleerde profielen 
van individuen te creëren, zonder dat 
daar toestemming voor is gegeven? 
Wetten zoals de Algemene Verordening 
Gegevensbescherming (AVG) zijn juist 
in het leven geroepen om de privacy te 
waarborgen, maar dienen met de op-
komst van AI weer helemaal en kritisch 
onder de loep te worden genomen. 

Ongelijke behandeling 
Stel je voor dat er met behulp van AI 
algoritmen worden gebruikt voor wer-
ving en selectie van personeel, maar 

door dat gebruik blijkt dat er sprake 
is van vooringenomenheid, in het bij-
zonder  ten opzichte van bepaalde 
bevolkingsgroepen. Is er dan wel 
sprake is van eerlijke, gelijke behande-
ling en/of worden er mensenrechten 
geschonden? De overheid is bezig 
om ethische normen vast te leggen 
in wet en regelgeving, maar ook in 
richt-lijnen en beleidsstukken. Deze 
normen hebben mede betrekking op 
AI-ontwikkeling en het gebruik van 
AI. In de hoop dat de AI de samen-
leving op een ethische en verantwoor-
de manier kan dienen.  

AI biedt dus vele nieuwe mogelijkhe-
den, maar er is ook nog veel werk aan 
de winkel, vooral op juridisch gebied. 
De wetgever, juristen en technologen 
zijn aan zet om een evenwicht te vin-
den tussen innovatie en regulering op 
het gebied van AI. # 

Kunstmatige intelligentie en het recht
Tekst: Nouri Kamel

Wij kunnen u gratis ondersteunen bij sociaal-juridische en maatschappelijke vragen.  

Buurtcampus Oost in de OBA Linnaeusstraat 44. HJS-Spreekuur op woensdagen van 

9.30 tot 17.00 uur. website: www.buurtcampusoost.nl, e-mail: hello@buurtcampusoost.nl. 

of Het Juridisch Spreekuur Wibautstraat 5a, 2e etage (02A08). ma. t/m do. van 9.00 tot 

17.00 uur. telefoon: 06-211 588 82, e-mail: hjs@hva.nl, website: www.hva.nl/hjs

twitter: @hva-hjs, instagram: @hva_hjs

HJS-medewerkers staan voor u klaar. 
Van links naar rechts Bram Buining, 
Melih Tas, Nouri Kamel, Lissa Martha, 
Aya Amer en Rumeysa Tekinkus

,

Kunst van de straat

Daardoor komen stukjes beeld van 
diepere lagen tevoorschijn, die soms 
op een verrassende manier combine-
ren met de flarden van de voor-
liggende lagen. Wel moeten deze 
door toeval gecreëerde composities 
door iemand herkend en vastgelegd 
worden.
Zo iemand is Frans van Lier (1935), 
journalist en kunstenaar, die al 
jaren oog heeft voor deze ‘kunst van 
de straat’ en stukken daarvan in 

gedachten kadert en met zijn camera 
registreert. 
Voorbeelden daarvan zijn te zien op 
zijn website: www.fransvanlier.nl. 
Maar veel leuker is het om even naar 
het Kunsthek van het Oosterpark aan 
de Linnaeusstraat te gaan, waar tot en 
met 31 oktober zijn decollages de zeven 
vitrines vullen. Sommige beelden zijn 
mooi en melancholiek, andere sugges-
tief en prikkelend. Als foto bewaard, in 
werkelijkheid allang verloren gegaan.

Tekst: Frits Boer  | Fotografie: Frank Schoevaart

Maar ook weer niet helemaal. Want 
sommige van die flarden gebruikt 
Frans van Lier om zogenaamde ‘recol-
lages’ te maken. Nu ook te zien op zijn 
website. Wie weet later nog eens bij 
het Kunsthek. #Soms ontstaat schoonheid zomaar, onbedoeld. Neem de decollage. 

Bij een collage plaatst en plakt de kunstenaar met zorg stukjes papier om 
tot zijn compositie te komen. Bij een decollage is geplakt papier van 
affiches willekeurig losgescheurd. 
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Er zĳn chimps die een 
speciale chimp-
computer kunnen 
gebruiken. 
Dat is een scherm met wel 
tachtig afbeeldingen. Van een 
banaan natuurlĳk. Maar ook van 
een kers. En van een  mens met 
een bezem (de oppasser). En van 
een kiezel. En ga zo maar door. 
En als je die chimp een kiezel 
laat zien drukt hĳ op de goede 
toets. Maar dat is simpel. 

Chimps kunnen er ook 
vragen mee stellen. 

Als ze zin krĳgen in een banaan 
bĳvoorbeeld. Dan loopt hĳ naar 
zĳn computer en drukt op de 
toets en de oppasser krĳgt een 
signaal: deze chimp wil een 
banaan! 

Maar ze bleken nog 
veel slimmer te zĳn 
dan iedereen al dacht. 
Een van de chimps kreeg een 
keer in zĳn kooi van iemand een 
handje cashew noten. Hĳ vond 
ze heerlĳk. Toen ze op waren 
liep hĳ naar zĳn computer. Hĳ 
wilde de oppasser een seintje 

geven: meer cashew noten 
graag! Maar er was geen 
afbeelding van een noot op het 
scherm. Wat deed die chimp? Hĳ 
drukte eerst op de afbeelding 
"kers", en daarna op de 
afbeelding "kiezel". 

Een kiezelkers. Hard 
maar toch eetbaar. 
Ik denk dat er best veel mensen 
zĳn die niet op het idee waren 
gekomen om op die manier om 
een noot te vragen. En dat 
allemaal zonder woorden in die 
chimp-hersens.

Wat Tatí en andere 
dieren denken is nog 
steeds niet duidelĳk. 
Een groot verschil met 
ons is dat ze geen taal 
hebben. Geen 
woorden. Ze kunnen 
niet praten en dus 
niet denken met 
woorden. 
Als je wilt weten wat er in het 
hoofdje van Tatí gebeurt kun je 
met jezelf een proefje doen. Kĳk 
om je heen. Doe wat je altĳd 
doet. Ga met iemand spelen. 
Smeer een boterham en leg er 
een plakje kaas op.  Maar houd 
alle woorden uit je hoofd. 
Probeer je hoofd leeg te houden 
van taal. En natuurlĳk mag je er 
ook niet bĳ praten. Je mag wel 
blaffen als iets je niet bevalt. Of 
als je aandacht wilt. Ik heb het 
proefje zelf gedaan. Het is best 
leuk. Je bent nog dezelfde 
persoon. Met dezelfde 
gevoelens. Je vindt dat ene kind 
met al die sproeten nog steeds 

even aardig. En die jongen met 
die groene snotpegel aan zĳn 
neus vind je nog steeds vies. Je 
kunt nog eten en lopen en 
spelen en de deur opendoen. 
En je kunt nog steeds lekker 
dicht tegen iemand die je aardig 
vind gaan aanzitten. Je vindt in 
de regen lopen nog steeds 
vreselĳk. Net als ons hondje 
Tatí. Die haat regen. Ze houdt 
haar poep liever de hele nacht 
op dan de regen in te moeten. 

Dus nu weet je hoe 
het is om een hondje 
te zĳn.
Er zĳn natuurlĳk nog steeds 
grote verschillen. Ook als je  
woorden uit je hoofd houdt kun 
je nog steeds op je fiets stappen 
en wegfietsen. En Tatí kan er 
alleen blaffend naast rennen. 
Maar in het circus heb je 
chimpansees die rondjes 
kunnen fietsen. 

Dus sommige dieren 
kunnen moeilĳke 
dingen leren zonder te 
denken in woorden.

Hoe praten dieren?
Dieren kunnen niet tegen elkaar zeggen ‘geef me de 
jam eens aan’ of ‘je ruikt nogal vies’ of ‘wie houdt er nu 
niet van boterkoek’. 
Lees onze stukjes terug op de website www.dierenkrant-online.nl

voor de jeugd

Een buurvrouw zei laatst over ons 
hondje Tatí: ik ben zo benieuwd wat ze 
denkt. Tja. Wat denken dieren?

De leukste drie inzendingen worden beloond met een ansichtkaart van het resultaat.

Hoe is het om als je hondje te denken?

Hoe denken zij? Vul de ballonnetjes in en stuur de afbeelding naar lieve.mabelle@gmail.com Tatí aan het stuur.
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